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ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió  

Núm.: 7 
Data: 1 de desembre de 2016 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.00 h a 00.30 h del 2 de desembre de 2016 
Lloc: Consell de Districte de Sant Martí 
 
Assistents 

President del Consell 
Xavier Mulleras Vinzia (GMPPC) 
 
Regidor del Districte 
Josep M. Montaner Martorell (GMBComú-E ) 
 
Consellers i conselleres  
Marc Andreu Acebal (GMDBComú-E) 
Francesc Carmona Pontaque (GMDBComú-E) 
Carlota Falgueras Marsal (GMDBComú-E) 
Montserrat Barnils i Santanach (GMDBComú-E) 
Jordi Martín López (GMDBComú-E) 
Eva Campos Paladio (GMDBComú-E) 
Jordi Marzo Fitó (GMDBComú-E)  
Genís Boadella i Esteve (GMDCiU) 
Maria Arenillas Picañol (GMDCiU) 
Fernando Gómez Carvajal (GMDCiU) 
Oriol Crespo Ramos (GMDCiU) 
M. Eugenia Angulo López (GMDC’s) 
Javier Heredero Esteban (GMDC’s)  
Lourdes Arrando Bellés (GMDERC-AM) 
Oriol Puig i Morant (GMDERC-AM) 
Sergi Alcon i Gibert (GMDERC-AM) 
Francesc Xavier Bañón Fàbregas (GMDPSC-CP) 
Sílvia López Serrano (GMDPSC-CP) 
Manuel Gallardo Martínez (GMDPPC) 
Ramon Sabaté Puig (GMDPPC) 
Ainhoa Ruiz Benedicto (GMDCUP-PA) 
 
Excusen la seva absència 
 
Ima. Sra. M. Magdalena Barceló Verea (GMDC’S) 
Ima. Sra. Trini Capdevila i Burniol (GMERC-AM) 
Ima. Sra. María Rovira i Torrens (GMCUP –PA) 
Im. Sr. Daniel Mòdol i Deltell  (GMPSC-CP) 
 
Gerent 
Josep Garcia Puga  
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Secretària tecnicojurídica 
Rocío Benito 
 
 

 

Desenvolupament de la sessió 

A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior: 

Aprovació de les actes de les sessions ordinària i extraordinària celebrades el dia 5 
d’octubre de 2016 

S’aproven per unanimitat. 

B) Part informativa: 

Despatx d’ofici: 

Adjudicacions de contractes per procediment obert i negociat en el mes d’octubre 
2016 

El president recorda que els grups poden fer arribar qualsevol dubte o consulta sobre el despatx 
d’ofici a Secretaria. 

El Consell se n’assabenta. 

Cartipàs:  

Decret de l’alcaldessa de 13 d’octubre de 2016, de nomenament del president del 
Consell de Districte de Sant Martí, lm. Sr. Raimond Blasi i Navarro 

La secretària tecnicojurídica dóna compte del decret, i assenyala que avui és el primer dia que el 
senyor Blasi presideix el Consell. 

El Consell se n’assabenta. 

Informe del regidor 

El regidor del Districte destaca que, a més de l’explicació del pressupost, avui se sotmetran a 
aprovació dos dels plans més importants del govern municipal: el Pla especial urbanístic 
d’allotjaments turístics (PEUAT), que planteja posar odre a l’expansió del model turístic de 
Barcelona, tenint en compte que una de les preocupacions més importants de la ciutat és 
encarrilar els efectes negatius que pugui estar ocasionant el turisme a alguns dels barris de 
Barcelona; i el Pla pel dret a l’habitatge 2016-2025, que ha de permetre que Barcelona pugui 
disposar de molt més parc d’habitatge públic i assequible del que ha heretat de les èpoques 
anteriors. A més, assenyala que s’han destinat set solars a noves cooperatives per a projectes 
de cohabitatge, i que un d’aquests solars es troba al barri del Poblenou.  
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Explica que aquest matí l’alcaldessa ha presentat la continuació del Pla de barris al Besòs-
Maresme, amb projectes motors i primeres intervencions com les obres a la plaça Palerm. D’altra 
banda, recorda que al mes de gener es començarà a treballar el Pla de barris de la Verneda i la 
Pau amb els veïns i veïnes i les entitats. 

Destaca que ja s’ha aprovat l’Ordenació singular de les terrasses a la rambla del Poblenou. 
Assenyala que aquesta ordenació intenta fer compatible el dret a l’espai públic amb el dret dels 
restauradors i de la ciutadania a tenir terrasses a la ciutat. Recorda que, en el cas de la rambla 
del Poblenou, no hi ha un problema de col·lapse a tota la rambla, sinó en uns trams concrets. 
Explica que l’ordenança planteja un 40% d’ocupació màxima de la rambla i sempre a la franja 
Besòs, que els trams tipus tinguin com a màxim 42 taules, i cada un dels locals, un màxim de 12 
taules. Remarca que això significa pràcticament el mateix nombre de taules a tota la rambla, tot i 
que en els extrems, on no hi ha tanta densitat de terrasses, hi pot haver un petit creixement, 
mentre que en els trams amb més densitat suposarà una reducció d’un 20% de taules. 

Pel que fa al 22@, explica que s’ha creat un equip de coordinació a través de la Tinència 
d’Alcaldia d’Economia i Turisme, Barcelona Activa, Bagursa i el Districte, cosa que implica que hi 
hagi una única interlocució i que es torni a liderar el projecte 22@, que recorda que va ser una 
de les oficines de l’Ajuntament de Barcelona que es va dissoldre en el mandat anterior. 
Assenyala que cal completar prop de la meitat del projecte, coincidint, a més, amb un moment de 
reactivació de les inversions del sector immobiliari. 

Manifesta que s’han iniciat diverses obres a l’espai públic: la remodelació de la plaça de 
Trinxant-Meridiana, que és un procés que encara s’ha de completar en una segona fase amb 
habitatge per a reallotjament; l’obertura i urbanització del carrer Concili de Trento, al tram de 
Sant Joan de Malta, que permetrà escurçar i facilitar el trajecte des de Concili de Trento fins al 
Parc del Clot; l’inici de les obres al carrer Fresser, al Clot-Camp de l’Arpa, i de les obres a la 
plaça Palerm. A més, explica que continuen les obres de reurbanització del carrer Pere IV, en el 
tram comprés entre Roc Boronat i Bilbao, de que avancen a un ritme més ràpid que els terminis 
establerts, de manera que segurament el mes de març ja s’haurà acabat aquest tram. Afirma que 
també s’estan iniciant obertures de carrers en relació amb el 22@, amb totes les galeries de 
serveis, i remodelacions de carrers com Cristóbal de Moura, Bolívia i Marroc. Assenyala que, a 
més, s’està completant el nou tram de Districlima, que ha estat en obres durant els darrers 
mesos a la Vila Olímpica, i que continuarà amb les obres de remodelació, especialment del 
paviment, de l’avinguda Icària. 

Manifesta que s’està treballant la connexió entre la rambla Prim i la zona del Fòrum. Explica que 
s’han fet unes primeres reunions de definició tècnica, i ha continuat el procés participatiu sobre el 
passatge Trullàs, per aprofitar aquest espai que s’ha recuperat. D’altra banda, destaca que 
s’estan renovant quinze parcs infantils del districte i que s’han endegat iniciatives de recuperació 
del fons marí de les platges, amb participació del sector privat. 

Afirma que hi ha dues operacions de compra de patrimoni per part de l’Ajuntament de Barcelona 
per al Districte de Sant Martí. Explica que, d’una banda, es compra l’antic edifici escolar Pere 
Calafell a Bancaixa perquè torni a tenir un ús escolar, que és una operació que avui ha aprovat 
la Comissió de Govern. Assenyala que aquest edifici està en bastant bon estat i podrà tenir un 
nou ús en un termini raonable. Manifesta que, d’altra banda, s’està acabant de tancar 
definitivament la compra de l’església de Sant Bernat Calbó a l’Arquebisbat de Barcelona, que 
s’aprovarà d’aquí a quinze dies, després d’un procés llarg i laboriós. 

Destaca l’èxit que han tingut tant les festes del Clot com les de la Verneda, així com el Mercat de 
Tapes al Clot. D’altra banda, es refereix a un nou conveni d’inserció laboral amb Barcelona 
Forum District.  
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Assenyala que recentment s’han atorgat els Premis Sant Martí, que han incorporat un nou premi 
de promoció econòmica, social o cooperativa. Explica que aquesta setmana també es va 
concedir el Premi Jove de Còmic per a la prevenció i eradicació de la violència masclista, que ha 
celebrat la seva segona edició i que s’ha consolidat amb 59 participants i amb deu premis a vuit 
equips de noies i dos de nois. 

Recorda que en els darrers dies s’ha fet un homenatge al poeta i lluitador antifranquista conegut 
amb el pseudònim de Marcos Ana, que va morir fa uns dies. D’altra banda, explica que 
l’Ajuntament de Barcelona ha tornat a reobrir el cas de l’assassinat del jove Pedro Álvarez el 
1992, la família del qual viu a la Verneda. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que, primer de tot, volen 
expressar la seva profunda solidaritat amb les veïnes que van ser brutalment desnonades al 
barri del Clot l’any 2011 i amb les activistes que van lluitar per aturar aquest desnonament, a les 
quals ara la Generalitat demana fins a cinc anys de presó. 

Explica que lamenten que s’hagin suavitzat les restriccions en l’Ordenança singular de les 
terrasses a la rambla del Poblenou, ja que consideren que una ocupació de l’espai públic d’un 
40% de l’amplada de la rambla és excessiva per garantir els drets d’accés a l’espai públic. 
Assenyala que cal no oblidar que darrere d’això hi ha un lucre empresarial, sovint acompanyat 
de precarietat laboral, a costa del manteniment de la via pública que paga tota la ciutadania. 
Afirma que consideren que les administracions públiques han de garantir els drets col·lectius, 
entre ells l’espai públic, i no pas treballar per a lobbies de poder de la ciutat. 

Pregunta què significarà la recuperació del lideratge en la gestió del 22@, i com esdevindrà un 
projecte que tingui més sentit per al territori, ja que pensen que això no és possible amb el 
plantejament actual. Opina que cal un canvi total de model i que hi ha exemples en aquest sentit 
ja desenvolupats al barri, com el procés participatiu i la reforma del carrer Pere IV, que destaca 
que és un èxit de participació veïnal i que donarà lloc a un espai lligat amb la història i les 
necessitats del barri, a diferència del projecte 22@. 

Manifesta que valoren positivament que es comenci a parlar de la recuperació del fons marí, ja 
que la seva protecció és cabdal i encara queda molta tasca de conscienciació per fer en relació 
amb el mar, la natura i el medi ambient.  

Explica que tenen dubtes sobre les condicions laborals que pot suposar la inserció laboral a 
través del Barcelona Forum District, ja que es fa principalment en hotels. Recorda que sovint han 
dit que les administracions no han de ser còmplices de la precarietat laboral, i opina que caldria 
fer un seguiment de les condicions laborals d’aquestes insercions. Afirma que avui el fet de tenir 
feina no garanteix un sou i una vida dignes, tal com ho demostra el fet que el 15% de les 
treballadores són pobres. Assenyala que, a banda d’això, l’expansió dels hotels repercuteix en la 
massificació turística i contribueix així al procés d’encariment de la vida de les classes populars. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que el seu grup treballa sobretot 
per als veïns, que sovint se senten oblidats pel govern i que pateixen actuacions com les de la 
platja per a gossos, l’alberg de la Vila Olímpica o l’illa del Poblenou.  

Afirma que li agradaria sentir parlar del barri del Parc al regidor, a qui recomana que el visiti. 
Remarca que un carrer tan curt com Joan d’Àustria té dos assentaments barraquistes als 
números 101 i 110, que són plens de palets i cartrons que suposen un perill. A més, assenyala 
que als números 76 i 78 d’aquest mateix carrer hi ha ferrovellers que causen molts problemes de 
soroll a qualsevol hora. Explica que els contenidors del carrer Pujadas amb Joan d’Àustria s’han 
convertit en elements d’escombraries i no pas de reciclatge, ja que es fan servir per desmantellar 
electrodomèstics o llançar restes de tot tipus, com porexpan. 
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Explica que l’antiga fàbrica de Letona ja no atrau només ocupes sinó també grafiters, i crea 
inseguretat al barri. Assenyala que un altre problema que pateixen els veïns és l’ampollot 
constant a les escales dels ponts dels carrers Pallars i Pujadas, que són plens de brutícia, i 
demana que es reforci la neteja en aquesta zona. També es refereix al problema que pateixen 
els veïns del Front Marítim a causa del trànsit que hi ha al carrer Selva de Mar.  

Opina que el govern no només no resol problemes, sinó que els agreuja, tal com succeeix amb 
l’alberg de la Vila Olímpica. Afirma que el govern no ha resolt tampoc el problema de l’incivisme, 
ja que no s’imposen multes ni se n’exigeix el compliment. Pel que fa a això, remarca que s’han 
pagat menys del 13% de les multes que ha posat la Guàrdia Urbana. Remarca que això és 
preocupant perquè deixa la societat i els veïns desprotegits.  

Manifesta que també els preocupen els solars que es destinaran a cooperatives, ja que aquestes 
acaben sent el privilegi d’uns pocs, tal com demostren experiències anteriors. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, afirma que, després d’un any i set mesos de 
processos participatius que s’han pagat amb diners públics, el PAD ha estat un fracàs de 
participació. Assenyala que, encara que el govern vulgui fer veure el contrari, les xifres són 
clares i es poden consultar fàcilment. 

Opina que en el PAD no hi ha res més que intencions, ja que no conté terminis, costos, ni 
projectes clars. Demana al govern que concreti cada intenció amb dades i que negociï amb 
l’oposició, però no de manera arbitrària, com ha fet fins ara. Afirma que si el govern segueix en 
aquesta línia, potser aconseguirà posar tota l’oposició d’acord per votar-hi en bloc en contra, tal 
com ha succeït amb el PAM. Opina que, a més, el govern utilitza aquesta situació com a arma 
victimista, igual que amb els pressupostos.  

Explica que saben que hi ha algun problema a l’escola Grèvol a causa d’un club de cànnabis. A 
més, assenyala que a uns cinc metres de la porta d’aquesta escola hi ha un anunci de begudes 
alcohòliques. Demana, per tant, que es revisi l’entorn d’aquest centre. 

Pregunta quants diners suposarà la compra de l’església Sant Bernat Calbó. Explica que es va 
fer una reunió entre el govern, el Consorci d’Educació, el Consell Escolar i la direcció de l’escola, 
però es va deixar de banda els veïns i no es va informar la resta de grups municipals de la 
inversió prevista per comprar l’església, d’uns 600.000 euros, i de la indemnització a 
l’Arquebisbat, que encara avui desconeixen. 

Remarca que els pressupostos del 2017 no preveuen cap contracte d’acció social. D’altra banda, 
observa que el pressupost destinat al Consorci d’Educació augmenta un 273% respecte al 2016, 
i pregunta per la quantitat aportada per l’Ajuntament, que assenyala que torna a ser «el prestatari 
sense assegurança de devolució» de la Generalitat. Explica que no ha vist una partida específica 
per a la compra de l’antiga escola Pere Calafell, i demana que se’ls informi de l’import.  

Assenyala que els pressupostos preveuen despeses de trasllat, ampliació i redacció de projectes 
per a la biblioteca Gabriel García Márquez, que ascendeixen a un total de 606.800 euros, més 
una obra d’escola bressol i dues partides que ascendeixen a 180.660 euros. Recorda que el 4 de 
maig de 2015 es va formalitzar un contracte de licitació de 66.368 euros, que correspon a 
l’elaboració d’un projecte per a la biblioteca, l’arxiu i la llar d’infants del carrer Concili de Trento. 
Demana que, per tant, se’ls expliqui com és que hi ha tantes partides per al mateix projecte, 
quan l’import previst del cost de les obres de la biblioteca ascendeixen a 9.354.000 euros.  

Finalment demana que se’ls lliuri tota la informació a temps.  
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La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, es queixa pel fet que no van poder 
assistir al II Premi Jove de Còmic de Sant Martí, que és l’acte institucional del Districte amb 
motiu del Dia de la Dona Contra la Violència Masclista, perquè el mateix dia a la mateixa hora el 
Districte havia convocat també el Consell de Seguiment d’Equipaments Esportius i una comissió 
de seguiment de les superilles a l’Agència d’Ecologia Urbana. Afirma que no volen pensar que 
això es degui a una manca de sensibilitat absoluta envers les dones per part de qui organitza les 
agendes, i prefereixen creure que es tracta d’un problema de descoordinació. Demana que el 
Districte no torni a programar altres reunions quan es faci l’acte institucional del 25 de novembre, 
ja que això no és propi d’un govern que diu defensar els drets de les dones. Agraeix que la 
consellera que s’ocupa dels temes de dona hagi expressat també la seva queixa.  

Manifesta que els agradaria que el regidor aclarís si hi haurà un procés participatiu per decidir el 
futur de Sant Bernat Calbó, atès que en l’Audiència Pública va afirmar que el govern defensa un 
procés participatiu, però tot seguit va dir que el Consorci d’Educació ja havia pres una decisió. 
Explica que, a més, en resposta a diferents preguntes dels grups, se’ls va dir que l’Ajuntament 
havia decidit cedir l’espai al Consorci per a l’ampliació de l’escola Mar Bella. Opina que el 
Consorci d’Educació no pot decidir de manera unilateral el futur d’un edifici que serà propietat de 
l’Ajuntament i, per tant, de tota la ciutadania. Precisa que el seu grup no qüestiona que es faci 
una escola si així ho decideixen els veïns i veïnes, però que consideren que cal aclarir la posició 
del govern, ja que les paraules del regidor poden confondre els veïns. 

Demana que se’ls faci arribar la proposta aprovada per la Comissió de Govern sobre la regulació 
de la rambla del Poblenou, ja que no en tenen cap informació, més enllà de les poques dades 
que s’han donat ara i dels titulars dels diaris. Manifesta que volen tenir informació, no només 
sobre el nombre de taules, sinó sobre les estufes o el mobiliari, i sobre les al·legacions que s’han 
incorporat o refusat. 

Assenyala que el 22@ és un tema habitual d’aquest informe, ja que el regidor està «repensant» 
aquest projecte des del primer plenari. Explica que això no els estranya, ja que l’alcaldessa ha 
passat de no voler sentir parlar de les smart cities ni res que hi tingui a veure a resignar-se a 
acceptar-les. Manifesta que es pregunten si el regidor no haurà fet una evolució similar amb el 
22@ i no els sorprendrà ara amb un retorn al projecte inicial. Explica que voldrien pensar que 
continuarà defensant la mixtura d’usos i, sobretot, la voluntat de generar una oferta potent 
d’habitatge públic de lloguer a la zona. Demana que se’ls aclareixi tot això. 

Destaca la constància del seu partit a l’hora de defensar el diàleg, i agraeix al govern que, fruit 
d’això, s’hagin dut a terme les reunions de la comissió de seguiment de la superilla. Afirma que la 
paciència i la constància del seu grup per les coses en què creu a vegades dóna resultats 
positius, i expressa la voluntat d’ERC de treballar per a la ciutadania des de la convicció i els 
principis, ja que aquesta és la seva manera d’entendre la política. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, recorda que avui, dia 1 de desembre, és el Dia 
de la Lluita contra la Sida. 

Opina que és curiós que en l’informe del regidor surtin tres punts que formen part de la resta de 
l’ordre del dia: el PEUAT, el Pla pel dret a l’habitatge i l’Ordenació singular de terrasses de la 
rambla del Poblenou. 

Assenyala que, de la mateixa manera que el regidor parla del 22@ a cada plenari, el seu grup 
també repeteix en cada plenari que no són convocats als actes. Explica que no saben per què no 
van ser convocats a l’acte de commemoració dels afusellaments al Camp de la Bóta, del qual es 
van assabentar per Twitter. D’altra banda, remarca que avui ha deixat de funcionar el Twitter i no 
s’ha fet cap difusió del plenari a les xarxes. També es refereix a la celebració simultània de 
diversos actes, tal com ha apuntat la senyora Arrando. 



  

 

 

 
7 

Explica que el govern els va enviar un correu el 10 de novembre per comunicar-los que parlarien 
del PAD, però que encara no n’han rebut cap notícia. A més, remarca que el govern ha penjat el 
PAD al web com si fos un PAD aprovat, quan no ho és. 

Manifesta que voldrien saber quin és el preu final de la compra de Sant Bernat Calbó. D’altra 
banda, opina que el govern s’hauria de replantejar els efectes que tindrà la creació de la nova 
moneda que es vol inventar per al Besòs.  

Es refereix a les contradiccions que planteja al govern donar un premi al Barcelona Forum 
District per la seva tasca per evitar l’exclusió social, ja que això s’oposa diametralment al discurs 
que fa sobre els hotels. 

Finalment, demana al govern que contesti les preguntes escrites dels grups municipals i que ho 
faci en els terminis previstos a la normativa. 

El regidor diu a la senyora Ruiz que creuen que el Barcelona Forum District ofereix condicions de 
treball digne. D’altra banda, explica que tant el tinent d’alcalde Jaume Asens com ell han signat 
una carta que sol·licita a la Generalitat de Catalunya que retiri la condemna que demana per a 
les persones implicades en l’intent d’aturada d’un desnonament. 

Assenyala que una part de les coses que ha dit el senyor Gallardo són molt importants i, per tant, 
les tenen molt en compte, com els assentaments al Parc de la Llacuna. Explica que es fa un 
treball intens entorn dels assentaments i que se’n fa un seguiment amb Serveis Socials des de fa 
anys. A més, afirma que, quan hi ha una situació de perill, es desallotja les persones que hi 
viuen, que són reallotjades. D’altra banda, explica que també tenen en compte el problema de 
col·lapse del trànsit al carrer Selva de Mar i hi treballen seriosament.  

Manifesta que sembla que per al PP tot el que succeeix a l’Estat espanyol sigui meravellós, 
mentre que fa un retrat apocalíptic de la ciutat, en parlar d’inseguretat, ampollots o brutícia. 
Opina que Barcelona és una ciutat on predomina la convivència, tot i que pugui tenir alguns 
problemes, i que amb aquest tipus de retrat el PP cau en la caricatura i no resulta creïble.  

Diu a la senyora Angulo que l’església de Sant Bernat Calbó costarà a l’Ajuntament una mica 
més de 600.000 euros, més una indemnització d’uns 200.000 euros pel fet que hi ha una 
llicència que no s’executa. D’altra banda, explica que els arquitectes que han fet el projecte per a 
la biblioteca Gabriel García Márquez han cobrat el projecte bàsic i el projecte d’execució.  

Diu a la senyora Arrando que la comissió de seguiment de les superilles no la convoca el 
Districte sinó Urbanisme, i que ell va anar a l’acte dels Premis de Còmic contra la violència 
masclista i es va perdre la reunió. D’altra banda, opina que la portaveu del GMDERC ha fet dues 
crítiques ben fonamentades. Explica que l’ambigüitat a què s’ha referit pel que fa a Sant Bernat 
Calbó s’ha donat al llarg de tot el procés. Afirma que és cert que el Districte s’ha compromès a 
fer un procés participatiu, però que al mateix temps s’ha anat decidint el futur d’aquest espai. 
Assenyala que, per exemple, quan encara falta fer l’últim pas perquè aquesta propietat sigui de 
l’Ajuntament, moltes persones ja s’han avançat a parlar del que s’hi farà. Remarca que han 
intentat actuar de la millor manera possible, però que es tracta d’una qüestió complicada. 

D’altra banda, destaca que han aconseguit que l’Ajuntament coordini el projecte del 22@, però 
que és cert que encara s’ha de consensuar el model entre tots els agents que hi intervenen, ja 
que no queda gaire clar en quines coses hi haurà continuïtat i quines es revisaran. 

Opina que les coses de què ha parlat el senyor Boadella són bastant anecdòtiques. Assenyala 
que l’acte que es va fer al Camp de la Bóta el va convocar la Generalitat i que hi van assistir el 
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senyor Romeva i, per part de l’Ajuntament, el senyor Pisarello. Afirma que el Districte no hi tenia 
res a veure i que ell mateix no hi va anar. D’altra banda, remarca que el govern no està en contra 
dels hotels, sinó de l’excés d’hotels en determinades zones. Manifesta que, per tant, no és 
contradictori el fet de donar premis a hotels que tenen valors, com el d’ajudar a inserir 
laboralment, amb un treball digne, persones en risc d’exclusió social. 

La senyora Ruiz renuncia al segon torn de paraula. 

El senyor Gallardo lamenta que el regidor pensi que coses com l’incivisme o l’ampollot siguin una 
caricatura, i opina que això es deu més a la seva falta de coneixement dels barris i del districte 
que al que realment pensa. Pregunta si també és una caricatura el que succeïa a la Vila 
Olímpica respecte a les drogues, o el que passa amb les màfies, que atraquen els nois que 
recullen ferralla. 

La senyora Angulo explica que ha parlat dels pressupostos perquè el regidor s’ha referit a la 
compra de l’església de Sant Bernat Calbó i de l’antiga escola Pere Calafell. Assenyala que, 
d’aquesta manera, poden avançar aquesta informació sense que els veïns s’hagin d’esperar fins 
a la matinada. 

La senyora Arrando reconeix que el regidor va triar anar a l’acte del Premi Jove de Còmic en 
comptes d’anar a la comissió de seguiment de les superilles, però que el problema era justament 
que havien de triar entre anar a un lloc o a un altre.  

Pel que fa a Sant Bernat Calbó, manifesta que esperen que el govern ho expliqui bé i que els 
veïns puguin entendre en quina situació quedarà tot això. Respecte al 22@, explica que a ells 
també els preocupa el fet que tots els actors que hi intervenen no estan en la mateixa línia. 

El senyor Boadella afirma que potser esmenten coses anecdòtiques i concretes, però que quan 
plantegen coses genèriques el govern no sap què contestar-los. Pregunta per què no es 
responen les preguntes escrites a temps, per què es penja al web un PAD que no està aprovat i 
per què es crea una moneda local. Remarca que si fan grans debats no hi ha temps per 
contestar-ho tot, però que si formulen preguntes concretes resulta que són anecdòtiques i no es 
responen.  

El regidor afirma que si no ha contestat alguna cosa al senyor Boadella és per falta de temps. 
Explica que ell revisa i signa moltes preguntes que presenta el GMDCiU, que és el grup que més 
en presenta. Assenyala, però, que d’ara endavant ja es fixarà si s’endarrereixen molt en les 
respostes o si en tenen moltes més per contestar. 

Informe del govern 

- Sobre les línies d’actuació del Districte de Sant Martí  

El senyor Jordi Martín López, conseller de Participació i Transparència, Economia Social i 
Cooperativa i Turisme, agraeix la presència dels veïns i veïnes que els acompanyen.  

Explica que presenten aquesta mesura de govern a causa de la negativa dels grups municipals 
d’aprovar uns plans d’actuació que entenen que són de la ciutadania. Destaca que en 
l’elaboració d’aquests plans hi han participat més de 39.000 persones i 2.000 organitzacions, tant 
des de la plataforma digital decidim.barcelona com des de diferents debats presencials realitzats 
a tota la ciutat, així com reunions amb entitats i associacions del districte. Afirma que s’ha volgut 
donar protagonisme a la ciutadania, fer aquest procés des dels barris i aconseguir una diversitat i 
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pluralitat d’opinions i interessos, tot i que els hauria agradat eixamplar encara més aquesta 
diversitat.  

Assenyala que, per elaborar aquesta mesura, s’han avaluat i estudiat totes les propostes 
rebudes, les discussions en els debats, la seva viabilitat pressupostària o tècnica, les 
competències municipals, i si responien a l’interès general. Explica que totes les persones que 
han fet aportacions han rebut un correu electrònic amb una resposta sobre la seva acceptació 
total o parcial, la seva modificació, o bé el seu rebuig i els motius d’aquesta decisió. Afirma que 
totes aquestes respostes són accessibles i públiques a la plataforma decidim.barcelona. En 
relació amb això, destaca la transparència i la rendició de comptes de tot el procés. 

Manifesta que la mesura de govern detalla 106 actuacions, definides en quatre grans blocs: 
«Bon viure», «Economia plural», «Transició ecològica» i «Bon govern», que inclouen fins a 550 
propostes. Assenyala que un 83% d’aquestes propostes són d’entitats, associacions i veïns i 
veïnes del districte, i un 17% del govern. 

Explica que la proposta definitiva es va presentar el passat mes de juliol, però que el govern, des 
de la proposta inicial que va fer al gener, ja ha començat a dur a terme moltes d’aquestes 
actuacions i ara podrà començar a planificar-ne la resta per executar-les en el que queda de 
mandat. Assenyala que algunes de les propostes integrades en la mesura de govern amb més 
suports i comentaris han estat, per exemple, impulsar els horts urbans, eliminar els glifosats, 
incrementar el parc d’habitatge, ampliar les zones pacificades i els carrils bici, construir nous 
equipaments esportius al Poblenou i fer un cens d’habitatges buits. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, opina que cal una mica més de concreció 
sobre les eines, les accions i els pressupostos per desenvolupar aquestes línies d’actuació. A 
més, critica la manca d’una perspectiva de gènere a la gran majoria de les propostes. Explica 
que han dit al govern que cal aquest compromís amb les dones i fer que sigui efectiu i aplicable a 
propostes concretes, com les transformacions urbanes. Manifesta que també han insistit que cal 
incorporar la memòria històrica amb senyalística sobre les dones, els infants i les classes 
treballadores. Assenyala que, d’altra banda, han defensat els plans d’usos com a eina per 
protegir el comerç divers i de proximitat al servei de les veïnes i no del turisme. 

Afirma que són crítics amb el procés participatiu que s’ha dut a terme. Explica que, per exemple, 
que la plataforma Salvem la Repla, sobre el futur de Sant Bernat Calbó, ha denunciat que, tot i 
que la seva proposta a decidim.barcelona va superar la de l’Ajuntament en vots, la que s’ha 
incorporat a les línies d’actuació és la de l’Ajuntament, que no està a favor del procés 
participatiu, sinó de cedir l’espai perquè el Consorci d’Educació pugui ampliar l’escola Mar Bella. 
Assenyala que un altre exemple és que la proposta per trobar un local definitiu per a l’Ateneu del 
Clot, amb més de 300 vots, no figura tampoc en les línies d’actuació que proposa el Districte. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, afirma que «el paper ho aguanta tot», però 
que les xifres del pressupost del districte mostren que les grans partides econòmiques 
corresponen a partides de ciutat, com els 9 milions d’euros per a la construcció del túnel de 
Castillejos amb Badajoz i els 1.430.000 euros per a la cobertura del Museu Blau. Assenyala que, 
en canvi, les mesures de la proposta presentada no inclouen cap pressupost. En aquest sentit, 
remarca que arranjar carrers, construir habitatges o fer altres millores al districte són actuacions 
que requereixen partides econòmiques. Opina que, per tant, la proposta no és creïble. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, assenyala que el districte té uns 238.000 
d’habitants, mentre que el senyor Martín parla d’una participació al conjunt de la ciutat de 39.000 
persones. Opina que, des d’aquest punt de vista, aquest procés participatiu ha estat un fracàs. A 
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més, afirma que hi ha propostes molt votades que no figuren en el PAD, i que les mesures no 
van acompanyades de cap dada econòmica, ni van lligades als pressupostos.  

D’altra banda, assenyala que quan el seu grup va accedir a parlar del tema amb el govern i va 
proposar introduir alguns canvis, el govern va dir que ja ho estudiaria. Afirma que no es pot 
deixar tot en mans dels veïns perquè després el govern els pot fer responsables del seu fracàs, 
igual que als grups que han votat en contra del PAD. 

Demana al govern que dialogui més amb la gent i que revisi les mesures, ja que hi ha algunes 
que sobren, mentre que d’altres molt importants no han estat incloses. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, manifesta que lamenten la situació a la 
qual s’ha arribat pel que fa al PAD, que al seu parer és una mostra més que el govern treballa de 
forma unilateral, completament centralitzada i en detriment dels districtes. En relació amb això, 
remarca que el govern de Sant Martí va obrir el diàleg amb la resta de forces polítiques després 
de sotmetre a votació el PAM a l’Ajuntament de la ciutat, on tota l’oposició va votar-hi en contra. 
Afirma que tenen clar que el govern no ha tingut mai la intenció que aquest PAD fos compartit, i 
que ha fet tard a l’hora de dialogar amb la resta de forces polítiques. Opina que si ho hagués fet 
abans, molt probablement avui estarien votant un PAD i no pas rebent un informe. 

D’altra banda, afirma que el govern va fer un procés participatiu per preguntar a veïns i veïnes, 
entitats i associacions què volien, però que a l’hora de la veritat ha fet el que ha volgut amb les 
aportacions, i fins i tot n’ha manipulat alguna. Explica que, per exemple, no creu que les 
persones de Salvem la Repla estiguin gaire d’acord amb l’ús que s’ha fet dels seus suports, o 
que tampoc no troben enlloc la segona proposta més votada del districte: un nou local per a 
l’Ateneu del Clot.  

Opina que tot això és molt poc democràtic, i afirma que el seu grup no vol entrar en el joc de 
«falsa participació» del govern. Manifesta que faran el que els pertoca fer com a grup de 
l’oposició, que és continuar reclamant tot allò que el govern ha descartat i estar atents a com el 
govern donarà compliment a tot allò que ha decidit, malgrat els vots dels veïns i veïnes. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, afirma que aquest mandat donarà per fer «un 
DVD amb els millors moments dels plenaris», entre els quals hi hauria la intervenció del senyor 
Carmona explicant la recentralització de les expropiacions i la del senyor Martín parlant de les 
línies d’actuació en comptes del PAD.  

Opina que el fet que tots els grups de l’oposició hagin rebutjat el PAD posa de manifest que el 
govern no ha fet bé la feina de posar en ordre les propostes del procés participatiu. 

El senyor Martín assenyala que les línies d’actuació són l’inici del procés d’avaluació d’un 
projecte que es vol implantar, i que en aquest estudi es valoraran les propostes econòmiques. 
D’altra banda, explica que ja treballen en la proposta de l’Ateneu del Clot i, per tant, no calia 
incloure-la en el PAD.  

Opina que el DVD del qual ha parlat el senyor Boadella també hauria d’incloure el moment en 
què el portaveu del GMDCiU va dir que quan el seu grup governava ningú no dormia al carrer. 

Diu al senyor Gallardo que l’arranjament i el manteniment dels carrers són actuacions que es 
preveuen en el pressupost ordinari, i no pas en el PAD.  

Qüestiona que la senyora Arrando parli d’unilateralitat, quan s’han fet 42 actes al districte i 
moltes reunions i s’ha parlat del PAD en molts consells de barri. A més, recorda que des del mes 
de gener tots els grups municipals podien fer propostes i participar en els debats.  
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Manifesta que no està d’acord amb la senyora Angulo que es pugui considerar un fracàs que 
quaranta mil ciutadans hagin participat en el procés, ni tampoc que el govern demani 
coresponsabilitat als veïns per eludir la seva responsabilitat. Remarca que van dir que el PAD 
era una construcció col·lectiva i no pas una construcció unilateral del govern, i que s’ha dissenyat 
a partir de les propostes que s’han fet als espais on s’ha treballat. A més, explica que en els 
últims deu dies han proposat als diferents grups que fessin propostes perquè no n’havien fet, i 
que l’únic grup que n’ha fet és la CUP, a banda dels seus socis de govern, i que han mirat 
d’integrar-les en el document. 

La senyora Ruiz renuncia a fer una segona intervenció.  

El senyor Gallardo afirma que mesures com potenciar els agents cívics, el Pla de prevenció del 
consum de substàncies tòxiques o ampliar la policia de proximitat necessiten pressupostos, 
perquè, si no, això és com fer «una carta als Reis».  

La senyora Angulo manifesta que creu molt en la col·laboració ciutadana, però que una altra 
cosa és revisar i reelaborar diverses vegades les propostes dels ciutadans i, al cap d’un any i set 
mesos, presentar un PAD que deixa coses de banda. Afirma que això és una manera totalment 
arbitrària de treballar. D’altra banda, retreu al govern el seu victimisme i li diu que hauria de 
pensar que alguna cosa no ha fet bé quan tota l’oposició està d’acord en el mateix.  

El senyor Boadella insta el senyor Martín a buscar l’afirmació que li atribueix perquè dubta que 
ell hagi dit això, almenys en els termes expressats.  

Remarca que, després d’un any i mig de mandat, el govern no ha aconseguit posar d’acord a 
ningú respecte al PAD, cosa que al seu parer significa que està més sol que mai. Opina que 
hauria estat més honest per part del govern reconèixer el seu fracàs en aquest tema.  

- Sobre les actuacions d’inversió de BIMSA / Districte Sant Martí 2016-2017 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, diu al senyor Boadella que el govern no està sol, sinó que hi ha molta 
gent que els acompanya. D’altra banda, assenyala que cal concretar les línies d’actuació amb 
inversions i pressupostos, que és el que avui faran. 

Explica que aquest pla d’inversions comprèn el període 2016-2017 perquè hi ha projectes que ja 
han començat i que acabaran el 2017. Afirma que es tracta d’una llista de 19 inversions en via 
pública encarregades a BIMSA i a Bagursa i que abasten coses tan diferents com, per exemple, 
el soterrament de línies aèries al carrer Maresme, entre Pere IV i Marroc; urbanitzacions de 
carrers com Xifré, Topete i Joncar, i de la plaça Palerm; la repavimentació de la franja central de 
l’avinguda Icària; la reurbanització del passatge Foret i els carrers Auger i Jubany; o actuacions 
que no estaven previstes al principi de mandat, com la reurbanització de les places de la Infància 
i de Victòria Kent. Destaca que algunes d’aquestes actuacions han estat impulsades des de 
processos participatius del veïnat, a banda d’aquelles d’àmbit de ciutat, com les de Glòries, 
Meridiana i Pere IV.  

Assenyala que, a més d’aquestes inversions en via pública, també hi ha inversions en 
equipaments, com ara la incorporació d’una cuina a Ca l’Isidret, la rehabilitació de les façanes de 
l’Ateneu del Clot i de Can Felipa, o la biblioteca Gabriel García Márquez. Explica que també es 
preveuen inversions en mobiliari i audiovisuals al casal de gent gran i al centre de barri de Ca 
l’Isidret, i al casal de Can Ricart.  
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Afirma que, a més, el 2017 s’encarregaran projectes que no figuren en aquesta llista i en els 
quals es farà la inversió corresponent el 2018, com els 23 habitatges de Trinxant-Meridiana. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, agraeix que el govern els doni aquesta 
informació, tenint en compte que en dóna poca.  

Assenyala que el projecte de Trinxant-Meridiana encara està a la primera fase, i que esperen 
que el govern faci els canvis necessaris per començar la segona. A més, denuncia que el 
projecte va preveure una plaça dura amb un espai poc transitable per a gent en cadira de rodes i 
amb poc espai verd, fet que comporta que ara s’hagin de fer canvis substancials al projecte. 

Felicita el govern per haver abordat la reurbanització del solar buit del carrer Pere Moragues, al 
barri del Besòs, així com la reurbanització de les zones de cases baixes dels carrers Foret, 
Auger i Jubany, també al barri del Besòs. Explica que celebren també que s’intervingui per fi a la 
plaça de la Infància, ja que es tracta d’una llarga demanda veïnal, i que s’avanci en la 
rehabilitació de La Flor de Maig i en l’inici de la biblioteca Gabriel Garcia Márquez, a Sant Martí, 
tan necessària per a aquest barri. Afirma que, per contra, troben a faltar el carril bici en la 
reforma de l’avinguda Icària, que és un eix important per al barri de la Vila Olímpica.  

Explica que suposen que hi haurà més inversions al districte per urbanitzar l’interior de les 
superilles o fer els equipaments de Glòries, entre altres coses. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que desitja que tots aquests 
projectes es puguin dur a terme, ja que responen a reivindicacions que reclamen els veïns i els 
grups des de fa anys. Demana al govern que mostri sensibilitat envers les persones de les zones 
on es faran les obres, de manera que aquestes tinguin el menor impacte possible, i que es faci 
un seguiment estricte de la planificació i els terminis de les obres. Pel que fa a això, assenyala 
que ja tenen diverses experiències d’obres que s’han allargat molt més del que s’havia planificat.  

Finalment demana que se’ls faciliti, si és possible, l’import total de les inversions. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, demana que se’ls indiquin les dates de les 
obres i que es respectin, ja que la majoria d’obres afecten els veïns del districte. Així mateix, 
demana que es tingui especial cura amb el transport públic i tot el que afecti les persones amb 
mobilitat reduïda. 

D’altra banda, demana que no hi hagi més retards pel que fa a la plaça de les Glòries i que 
s’especifiqui el sobrecost d’aquestes obres. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, agraeix la presentació de l’informe i la 
feina feta per l’equip tècnic del Districte. Manifesta que celebren totes les actuacions que s’han 
presentat, ja que totes són necessàries, tot i que els agradaria una mica més de concreció sobre 
el calendari. D’altra banda, afirma que els sembla molt greu que l’informe no inclogui cap inversió 
a la Verneda i la Pau. Remarca que, fins i tot, la inversió que el govern indica que fa en aquest 
barri correspon a Provençals del Poblenou. En aquest sentit, recorda que a l’Audiència Pública 
es va dir que per a aquest govern la Pau i la Verneda no existeixen. 

Manifesta que els alegra saber que està previst que s’entregui en breu l’avantprojecte de la plaça 
de la Infància, que és una actuació que es va aprovar per unanimitat en el Consell Plenari. 
Explica que pensen que a aquesta proposta li manquen més inversions i molta més ambició, 
però que s’esperaran a conèixer les inversions per al 2017 a què s’ha referit el senyor Carmona. 



  

 

 

 
13 

El senyor Oriol Crespo Ramos, del GMDCiU, manifesta que valoren positivament la inclusió de la 
plaça Victòria Kent en aquest projecte d’inversions, ateses les reivindicacions tant del seu grup 
com dels veïns.  

Afirma que consideren que totes les inversions que reflecteix el document són necessàries i 
s’han de tirar endavant, però que pensen que són escasses i que, a més, alguns barris no tenen 
cap inversió, com la Verneda i la Pau i Diagonal Mar. A més, assenyala que el barri del Clot 
tampoc no rep pròpiament cap inversió, i que l’única inversió al barri del Parc està vinculada a 
l’àmbit de Glòries. Pregunta si és que potser aquests barris són «de segona». 

El senyor Carmona explica que abans ha tingut un lapsus i ha esmentat les façanes de l’Ateneu 
del Clot en comptes de l’Ateneu La Flor de Maig. Afirma, però, que també estan treballant per 
trobar un espai nou per a l’Ateneu del Clot. 

Explica que l’import total de la inversió és una qüestió de pressupost, però que pot avançar que 
les 19 actuacions en via pública que corresponen a inversió del Districte, sense incloure-hi 
Glòries, Meridiana o carrils bici, suposen 28 milions d’euros. Respecte a la manca d’inversió a la 
Verneda, recorda que hi ha un Pla de barris per a aquest barri, que és on s’han de concretar les 
actuacions. D’altra banda, manifesta que cal esperar al final del mandat per valorar on s’han fet 
actuacions, però que hi ha una clara voluntat de distribució per barris per part del govern.  

La senyora Ruiz declina fer una segona intervenció. 

El senyor Gallardo explica que no li surten els 28 milions, tenint en compte que hi ha una inversió 
de 36.752.000 per al districte, que inclou 9.181.000 euros per als túnels, 3.350.000 per al 22@, 
1.400.000 per al Museu Blau i altres inversions de ciutat. 

La senyora Angulo manifesta que només desitja que les obres creïn el mínim malestar possible 
als veïns, que es compleixin els terminis i que els comptes quadrin. 

La senyora Arrando afirma que s’esperaran a veure el Pla de barris de la Verneda i la Pau, però 
que s’ha dit que hi ha dos barris més, Diagonal Mar i el Clot, que no tenen cap inversió. 

El senyor Crespo opina que, malgrat que el senyor Carmona diu que la voluntat del govern és 
arribar a tots els barris, aquestes inversions demostren tot al contrari.  

D’altra banda, recorda que el govern va dir que el Pla de barris era un pla extraordinari. En 
aquest sentit, afirma que sembla que el missatge que es transmet al barri de la Verneda i la Pau 
és que només tindrà inversions de manera extraordinària.  

Opina que el govern torna a demostrar la manca de negociació, la política de fets consumats i la 
política de paraules en comptes de fets.  

El Consell se n’assabenta. 

C) Part decisòria/executiva: 

a) Propostes d’acord 

1. Informar el Pla especial urbanístic per a l’ordenació dels establiments d’allotjament 
turístic, albergs de joventut, residències col·lectives d’allotjament temporal i 
habitatges d’ús turístic a la ciutat de Barcelona (PEUAT), d’iniciativa municipal  
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El president assenyala que aquest punt se substanciarà conjuntament amb una proposició del 
GMDCUP-PA. 

El senyor Francesc Carmona i Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, explica que quan Barcelona en Comú va arribar a l’Alcaldia es va trobar 
amb una situació insostenible respecte als efectes del turisme massiu. Assenyala que molts 
barris tenen un alt percentatge de persones que hi estan de pas, com un 38% a Diagonal Mar, 
un 23% al Parc i la Llacuna, un 14% a la Vila Olímpica i un 11% al Poblenou. Manifesta que el 
malestar ciutadà que provoca aquesta situació els va portar a fer una suspensió de llicències, per 
tal de tenir temps per ordenar i regular l’àmbit dels allotjaments turístics.  

Destaca que els principis que inspiren el PEUAT són, d’una banda, preservar el dret a l’habitatge 
i, per tant, garantir una mixtura d’usos equilibrada i la convivència; i de l’altra, preservar la 
qualitat de l’espai públic i atendre la diversitat morfològica dels teixits urbans. Afirma que aquests 
objectius només es podran assolir amb unes normes clares per a tota la ciutat. Explica que, per 
tant, es proposa que cap allotjament turístic substituirà un habitatge, així com una regulació per 
zones que és més estricta allà on hi ha més hotels per habitant. Remarca que l’objectiu del pla 
no és prohibir, sinó regular.  

Esmenta, a tall d’exemple, algunes normes: no hi podrà haver allotjaments turístics en edificis 
d’habitatges; aquests allotjaments s’hauran d’ubicar en carrers amb una amplada mínima de 8 
metres, i s’estableix un creixement zero dels habitatges d’ús turístic a tota la ciutat. 

Pel que fa a la regulació per zones, explica que s’han establert quatre zones: la zona 1, de 
decreixement natural, on, quan es tanqui un allotjament, no se n’establirà cap altre de nou; la 
zona 2, de manteniment, on, quan es tanqui un allotjament, se’n podrà obrir un altre; la zona 3, 
de creixement contingut a la resta de la ciutat, amb una sèrie de normes que restringeixen la 
construcció de noves places i nous hotels; i la zona 4, de transformació, que inclou, per exemple, 
el 22@, on hi haurà com a molt 3.200 noves places, ubicades majoritàriament a la zona de 
llevant, o nuclis antics de la ciutat, com el del Clot, que tindran un tractament especial. 

Assenyala que avui se sotmet a votació l’aprovació inicial del PEUAT, que actualment és objecte 
de negociació entre els grups polítics per tal de millorar-ne alguns aspectes. Explica que, per 
exemple, el regidor del Districte, els veïns de Sant Martí i altres grups municipals estan d’acord a 
demanar que el Poblenou en sentit ampli sigui zona 1, i que el Clot-Camp de l’Arpa, per les 
seves característiques de nucli antic, i el Camp de l’Arpa, per la seva densitat, siguin zona 2.  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que, atesa la situació actual de 
la ciutat i els problemes que comporta el turisme, pensen que cal una millora substancial del pla. 
Afirma que s’està arribant a un punt sense retorn, amb la ciutat col·lapsada, el teixit social en risc 
amb l’expulsió dels veïns dels barris per la pujada dels preus dels habitatges i la gentrificació, i la 
destrucció de les botigues destinades a abastir els barris, que són substituïdes per botigues 
destinades al turisme. Remarca que fins i tot el 58% dels turistes considera que Barcelona està 
saturada de turisme, segons una enquesta del 2015 sobre la percepció del turisme a Barcelona 
realitzada pel Departament d’Estudis d’Opinió. 

Assenyala que Barcelona és una de les ciutats europees amb més densitat de turisme, superant 
fins i tot Roma, i que, a més, aquest model de turisme precaritza. Pel que fa a això, manifesta 
que des de la CUP volen denunciar que alguns partit polítics instrumentalitzen les classes 
treballadores per fer viable i justificar el model de turisme agressiu al qual donen suport. Afirma 
que l’aposta per la creació de feina no pot passar per l’explotació de la ciutadania per part de les 
elits extractives de la ciutat, de les quals aquests grups polítics són còmplices. Remarca que, per 
exemple, es paguen 2,5 euros per hora per netejar habitacions d’hotels. Opina que això no 
enriqueix ni fa créixer la ciutat, sinó que atura la seva creativitat i el seu desenvolupament.  
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Assenyala que aquells que defensen aquest model d’esclavatge modern de les classes 
treballadores de la ciutat diuen que el turisme genera riquesa, però que cal preguntar-se per la 
distribució d’aquesta riquesa. En aquest sentit, afirma que, segons dades del 2014, dels 73 barris 
de Barcelona, 55 estan per sota de la mitjana de renda de la ciutat. A més, recorda que les 
inversions estrangeres i l’ús de l’habitatge com a allotjament turístic fan d’aquest una mercaderia 
i inflen els preus. En aquest sentit, remarca que Barcelona és la ciutat amb els lloguers més cars 
de tot l’Estat espanyol, amb una mitjana de 16 euros per metre quadrat. Afirma que, per tant, 
aquest model de turisme massificat viola i posa en risc el dret a un habitatge digne, que és un 
dret col·lectiu i no pot esdevenir una eina de gentrificació i d’enriquiment individual. 

Manifesta que entenen que el PEUAT neix amb l’esperit de posar fre a aquesta situació, però 
que creuen que cal una proposta molt més global i transversal per tractar el turisme, amb una 
diagnosi més àmplia que estigui a l’altura de la problemàtica. Assenyala que troben errades en el 
concepte de fons. Explica que, per exemple, el decreixement a la zona 1, tal com està plantejat 
en el PEUAT, no és un decreixement real, ja que la probabilitat que els allotjaments turístics 
ubicats a les zones més turístiques tanquin és pràcticament nul·la.  

Opina que centrifugar els hotels cap a zones més perifèriques no descongestiona la ciutat, ja que 
els visitants continuaran anant als punts més turístics. A més, explica que no entenen que barris 
ja sobresaturats, amb greus pujades del preu de l’habitatge, com la Sagrada Família, el Clot, el 
Poblenou i el Front Marítim, es mantinguin com a zona 2. Afirma que cal un clar replantejament 
de la zonificació proposada, tal com acaba d’expressar el govern del Districte. 

Manifesta que és urgent un veritable decreixement a la ciutat, i que, en aquest sentit, la CUP va 
presentar tot un seguit d’esmenes abans de l’estiu, sobre les quals encara no n’han parlat amb el 
govern. En destaca les següents: 

- Esmena a la totalitat, per demanar un PEUAT que tracti les problemàtiques en global: 
drets laborals, contaminació, gentrificació, pla d’usos, dret a l’habitatge.  

- Esmena sobre els albergs de joventut, amb la voluntat que recuperin la funció social que 
tenien anys enrere.  

- Esmena sobre la zonificació de la ciutat: zona 1 a tota la ciutat per aturar el model actual i 
fer un decreixement turístic; augment de la plantilla inspectora per garantir la detecció 
dels habitatges d’ús turístic (HUT) il·legals; límits en el consum energètic dels 
establiments hotelers i els HUT; gestió i distribució de la taxa turística perquè les 
quantitats recaptades a través del cobrament d’aquesta taxa reverteixin en polítiques 
socials de la ciutat a través de la gestió de la hisenda municipal.  

- Condicions laborals del personal: inclusió de les treballadores, pròpies o 
subcontractades, al conveni col·lectiu d’hostaleria en els establiments amb més de 350 
places; canvis en el procediment d’obertura de HUT i altres tipus d’allotjaments, de 
manera que per poder iniciar l’activitat sigui necessària l’autorització expressa per part de 
l’administració competent. 

- Inclusió de tota la ciutat en l’aplicació del PEUAT, ja que algunes zones en queden 
excloses, com la serralada de Collserola i la zona portuària. 

- Necessitat de compareixença als HUT: les persones físiques o jurídiques propietàries de 
HUT han d’acreditar la capacitat de personar-s’hi en trenta minuts en cas d’avís de 
molèsties. 
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- Dret de tempteig i retracte de l’Administració en zones saturades de HUT, amb l’objectiu 
d’evitar l’especulació urbanística en aquestes zones, així com d’ampliar el parc 
d’habitatges públics d’ús social. 

Manifesta que demanen al govern diàleg i que prengui en consideració les seves al·legacions. 
Destaca que el compromís del seu grup envers la regulació del turisme és clar, però que votaran 
en contra d’aquest PEUAT per millorar-lo i perquè esdevingui una eina que abordi la 
problemàtica en qüestió amb més amplitud. 

Afirma que, per tot l’exposat, demanen que el districte de Sant Martí sigui zona 1 de 
decreixement, que en realitat suposa una zona de congelament de la situació actual. Manifesta 
que consideren que el PEUAT és una aposta valenta, però que demanen al govern més valentia. 

El president assenyala que ha estat generós amb el temps que ha concedit a la senyora Ruiz, 
que ha excedit el seu temps en un minut, perquè mai no fa ús de les segones intervencions.  

El senyor Josep Dalmau, en nom de l’Associació de Veïns i Veïnes de la Vila Olímpica, 
manifesta que creuen que el seu barri hauria d’estar a la zona 1. Afirma que, si no, tindran una 
massificació contínua de turistes. Remarca que, segons dades de l’Ajuntament, un 25% dels 
habitatges de lloguer del barri són HUT i que només els supera la dreta de l’Eixample. D’altra 
banda, manifesta que volen aprofitar també per demanar lloguer per a joves al barri, ja que amb 
els preus actuals és impossible que els fills puguin viure prop dels pares. 

El senyor Miquel Catasús, en nom de l’Associació de Veïns i Veïnes del Clot-Camp de l’Arpa, 
explica que formen part de l’Associació de Barris per un Turisme Sostenible (ABTS) i que creuen 
que a Barcelona cal un cert decreixement turístic. Afirma que no estan en contra del turisme, 
però que actualment la ciutat té una situació bastant greu i això els obliga a ser realistes. 
Manifesta que, en aquest sentit, valoren molt positivament que l’Ajuntament hagi tirat endavant el 
PEUAT, perquè, tot i discrepar de bastantes coses puntuals, creuen que és totalment 
imprescindible.  

Explica que saben que els lobbies tenen molts diners, molts advocats i molta influència, mentre 
que els veïns només tenen la seva veu i el seu vot, però que tots els partits polítics han de tenir 
clar que hi ha molta gent a Barcelona que cada vegada és més sensible respecte a aquest tema, 
tal com mostren les enquestes. Afirma que el seu barri no és dels pitjors, però que cada vegada 
es veu més afectat per altres barris com la Sagrada Família, el Poblenou o Sant Pau. Assenyala 
que, segons el PEUAT, el barri té oficialment 2.600 places, però que saben que en són moltes 
més. Manifesta que, per tant, demanen que el barri passi de zona 3 a zona 2, per tal que el barri, 
que encara és una mica dels veïns, no deixi de ser-ho. 

Demana a tots els partits de l’oposició que no permetin que la ciutat de Barcelona es quedi 
sense PEUAT, que és una cosa que els barris no perdonarien de cap manera. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, afirma que el govern torna al «joc de la doble 
cara» quan accepta el turisme de motxilla i antisistema i no proposa mai un turisme de qualitat o 
amb més poder adquisitiu. Opina que, a més, no es pensa en les més de 220.000 persones que 
a la ciutat viuen directament del turisme i que cotitzen perquè altres ciutadans puguin viure.  

Afirma que cap ciutat moderna i atractiva es planteja expulsar el turisme en comptes de protegir 
un turisme de qualitat que consolidi l’economia i que realment gaudeixi de la ciutat. Opina que a 
Barcelona s’utilitza un problema que cal resoldre per treballar contra el turisme. A més, 
assenyala que no tots els barris tenen la mateixa situació i que, per tant, cal tractar cada barri de 
manera específica. Manifesta que el seu grup està en contra d’aquesta actitud i vol sobretot que 
hi hagi llocs de treball digne en el sector turístic. 
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Diu a la senyora Ruiz que, si coneix algun lloc on es pagui 2,5 euros l’hora, s’adreci a la 
Inspecció de Treball, ja que no hi ha cap conveni en el sector de la hostaleria que estableixi 
aquest salari. Demana a la portaveu del GMDCUP-PA que compleixi amb el seu deure cívic i 
denunciï aquest tipus de competència deslleial, en comptes d’utilitzar-la demagògicament. 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, manifesta que reconeixen el problema de 
massificació turística que té la ciutat de Barcelona, que genera riquesa a costa de transformar 
algunes zones de la ciutat en un parc temàtic que crea una gran pressió sobre els ciutadans de 
les zones turístiques més afectades. Afirma que, tanmateix, la suspensió de llicències que es va 
aplicar l’any passat, en comptes de resoldre el problema, ha generat resultats no desitjats, com 
l’increment dels preus dels lloguers dels pisos o de les places d’hotel existents, ja que la 
demanda continua en augment. En aquest sentit, remarca que qui s’ha beneficiat d’aquesta 
suspensió ha estat el lobby hoteler existent.  

Explica que estan a favor de l’ordenació i la regulació de les activitats turístiques, però no pas de 
la prohibició i de la dimonització del turisme. Recorda que, al setembre de 2015, el Grup 
Municipal de C’s va promoure una comissió extraordinària, en la qual es va aprovar una 
resolució, amb els vots favorables de CiU, ERC, el PP i el PSC, que deia el següent: «Proposta 
d’aixecament parcial de la suspensió vigent en aquells barris i per a aquells epígrafs d’activitat 
que no generin conflicte, amb l’objectiu de no aturar innecessàriament l’activitat econòmica a la 
ciutat i la generació d’ocupació». Afirma que, atesa la diversitat de situacions, proposen 
solucions diferents per a cada cas. En aquest sentit, opina que es pot concedir alguna llicència 
limitada a particulars que vulguin explotar el seu habitatge esporàdicament, així com regular i 
fomentar que els particulars que ho necessitin puguin compartir el seu habitatge habitual. Pel 
que fa als hotels, afirma que s’han de crear normatives que en controlin la ubicació en zones 
molt densificades i que n’afavoreixin la implantació en altres zones de la ciutat més desfavorides, 
on representarien una injecció econòmica per als barris. 

Manifesta que, en aquesta línia, no poden donar suport a la proposta del GMDCUP-PA d’incloure 
Sant Martí a la zona de decreixement turístic. Explica que creuen que la implantació d’hotels en 
barris com la Verneda i la Pau o Sant Martí seria ben vista pels veïns i les associacions de 
comerciants de la zona. Assenyala que una altra cosa és la implantació d’establiments 
massificats, com els albergs, en zones de la ciutat on, per la seva densitat i usos adjacents, es 
fomenta un turisme de borratxera i de comiats de solter, que no és desitjat pels veïns.  

Explica que comparteixen la necessitat de protegir la ciutat del turisme massificat i de protegir 
l’habitatge i la convivència amb els veïns, però que també estan a favor de crear riquesa i 
disminuir l’atur, tenint en compte que la ciutat és molt diversa i que cada barri té les seves 
pròpies necessitats. 

Afirma que, per tot l’exposat, voten en contra d’aquest pla uniforme. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, assenyala que el seu grup municipal ha 
presentat diverses al·legacions al PEUAT que va presentar el govern. Afirma que, per exemple, 
demanen un pla de xoc sobre els HUT il·legals. Explica que creuen que per saber l’estat real en 
què es troba la ciutat i poder posar remei a aquesta situació és indispensable que aquest PEUAT 
reculli com a mesura de govern, amb pressupost, recursos i calendari específics, la necessitat 
d’augmentar la capacitat inspectora. Manifesta que, al mateix temps, proposen que els beneficis 
d’aquesta recaptació es destinin a generar zones afectades per la pressió turística. 

Explica que consideren que la zona 3 s’acaba subdividint en cinc subzones segons uns criteris 
poc clars, cosa que comportarà la creació de zones molt heterogènies, regulades per unes 
condicions de caràcter general que no responen a les característiques pròpies de cada teixit. 
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Afirma que no només demanen una revisió d’aquests criteris, ja que, per exemple a Sant Martí la 
majoria de veïns i veïnes que estan a la zona 2 volen estar a la zona 1 i alguns dels que estan a 
la zona 3 volen estar a la zona 2. Explica que pensen que és absolutament necessària una 
revisió dels criteris d’acord amb el que diuen els veïns i veïnes i les necessitats dels barris. 
Manifesta que, en aquest sentit, celebren la proposta del govern de passar tot el Front Marítim a 
la zona 1 i el Clot a la zona 2. 

Assenyala que la gran heterogeneïtat urbana que hi ha dins de les diferents zones delimitades fa 
que els eixos singulars de la ciutat i els seus entorns no tinguin un tractament específic. Pel que 
fa a això, explica que demanen que s’inclogui una nova zona, la zona 5, que reguli les vies i 
entorns, com poden ser, en el cas de Sant Martí, Pere IV o l’Eix Besòs.  

Recorda que l’Ajuntament ha suspès 28 projectes a causa de la moratòria establerta a la ciutat, i 
manifesta que demanen que es revisin cas per cas els projectes que estan en aquesta situació, 
per tal de poder fer un estudi cost-benefici que permeti prendre decisions de manera 
individualitzada. Assenyala que, per exemple, esperen que no es torni a produir una situació com 
la de l’alberg de la Vila Olímpica, sobre el qual parlaran després. 

Manifesta que també plantegen que es puguin fer grans reformes a hotels afectats per la 
disconformitat urbanística per tal d’afavorir el decreixement. Explica que, per exemple, la reforma 
d’un hotel de dues estrelles per passar a una categoria superior comportaria una disminució de 
places i, per tant, un decreixement. 

Afirma que s’alegren que el govern presenti un PEUAT perquè creuen que és necessari per a la 
ciutat, però que si s’aprova tal com es va presentar no es resoldrà el problema, sinó que es 
cronificarà. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, opina que el govern també s’ha quedat una 
mica sol pel que fa a aquesta proposta, que assenyala que no deixa de ser el document que es 
va aprovar inicialment el 10 de març en la Comissió de Govern. Afirma que s’han presentat unes 
cinc-centes al·legacions a aquesta proposta, i que saben que el govern treballa en un nou 
document del qual encara no en saben res. 

Remarca que no hi ha dubte que aquest tema és important per a la ciutat, però que també és 
evident que no es pot regular «a cop de decret». Recorda que ja fa temps que diuen al govern 
que la seva minoria no li permet fer les coses per decret, que la ciutat és compartida per tots i 
que aquests temes han de ser de consens de majories àmplies. Assenyala que la suma dels 
regidors del govern i de CiU donaria una majoria suficient per tirar endavant una proposta, però 
que per trobar majories cal fer el que fa la consellera Falgueras, que truca diverses vegades als 
grups de l’oposició, que és una cosa que no fa cap més conseller municipal ni el regidor.  

Afirma que, davant d’aquest document del 10 de març que no resol les cinc-centes al·legacions 
plantejades ni la petició de diàleg, volen tractar aquest tema amb el sector i de manera 
transversal, i com una oportunitat i no pas com una limitació, ja que l’únic que a vegades acaba 
fent una suspensió de llicències és incrementar el preu dels apartaments turístics i dels 
establiments que ja tenen llicència. Opina que, per tant, cal una solució de consens àmplia abans 
del març del 2017, ja que seria imperdonable que aquesta qüestió acabés en l’aire per la manca 
d’entesa, tal com ha comentat abans un veí. 

Conclou que votaran en contra de la proposta que avui es presenta en el Consell Plenari. 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, manifesta que el seu grup votarà a favor de 
la proposta perquè creuen que és necessari un PEUAT i que cal que faci el seu recorregut 
administratiu. D’altra banda, explica que no poden donar suport a la proposició del GMDCUP-PA 
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perquè s’està negociant el PEUAT i perquè creuen que no ha d’haver-hi decreixement turístic a 
tots els territoris. 

El senyor Carmona opina que alguns grups, en especial els de la dreta, han posat moltes 
excuses davant d’un problema greu que té la ciutat, quan el que cal són solucions. D’altra banda, 
pregunta al senyor Gallardo com pensa distingir el turisme de motxilla del turisme de qualitat.  

Opina que les posicions més assenyades són aquelles en què hi ha una voluntat d’arribar a un 
consens i de negociar aspectes concrets, com ara la inspecció. Pel que fa a això, explica que es 
preveu fer inspeccions dels allotjaments turístics, cosa que opina que el Grup d’ERC valorarà 
positivament. D’altra banda, diu a la CUP que estan en la mateixa lluita i que necessiten aliats 
perquè s’enfronten a sectors molt poderosos. 

Finalment expressa l’abstenció del seu grup en relació amb la proposició del GMDCUP-PA. 

La senyora Ruiz diu al senyor Gallardo que ja sap que el PP no està gaire acostumat a parlar 
amb sindicats si no és per arribar a acords sobre les targetes opaques, però que hi ha sindicats 
que denuncien que les cambreres d’hotel cobren 2,5 euros per hora per netejar. Afirma que en el 
món real els convenis laborals no es compleixen, i s’ofereix a donar-li el contacte de Las Kellys, 
que són dones autoorganitzades que denuncien aquesta situació.  

El senyor Gallardo expressa el vot en contra respecte a la proposta del govern. Diu al senyor 
Carmona que, per identificar el turisme de motxilla, es pot començar per eliminar els pisos 
pastera. Afirma que el govern sempre basa les seves actuacions en els agents cívics i després 
no obté resultats, i li demana que doni suport a la Guàrdia Urbana i a les organitzacions veïnals 
que denuncien irregularitats, que parli amb el sector hoteler i que busqui solucions de millora.  

Manifesta que el seu grup també vota en contra de la proposició del GMDCUP-PA. 

El senyor Heredero expressa el vot en contra del seu grup amb relació al PEUAT i a la 
proposició del GMDCUP-PA. 

La senyora Arrando assenyala que el PEUAT inclou un pla per a les inspeccions, però que 
demanen que sigui un pla de xoc que suposi un augment dels recursos inspectors. 

Manifesta que s’abstindran respecte al PEUAT, entenent que les negociacions continuen a 
l’Ajuntament i que el govern té la voluntat d’arribar a acords. Afirma que també s’abstindran pel 
que fa a la proposició del GMDCUP-PA perquè comparteixen una part de la seva proposta. 

El senyor Boadella explica que, a més de votar en contra de la proposta del govern, també voten 
en contra de la proposició del GMDCUP-PA. 

S’informa desfavorablement la proposta amb el vot a favor del GMDPSC-CP i del GMDBComú-
E, l’abstenció del GMDERC-AM, i el vot en contra de la resta de grups, incloent-hi el vot de 
qualitat del president. 

2. Informar el projecte de Pressupostos de l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2017 

El senyor Francesc Carmona i Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, destaca que aquests pressupostos són expansius, cosa que significa 
posar més recursos al servei de la ciutadania. Afirma que el que volen, amb aquests recursos, és 
augmentar la garantia dels drets socials i, per tant, promoure el desenvolupament econòmic, 
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l’ocupació, la cultura i l’educació, i millorar el repartiment dels recursos dels districtes de la ciutat 
i incrementar-los. Manifesta que, alhora, aquests pressupostos han de servir per al que 
consideren projectes clau, com el Pla de barris, l’enfortiment de la plantilla municipal per tal de 
reforçar els serveis públics, o la creació d’un operador energètic municipal. 

Explica que aquests pressupostos preveuen un total de 2.580 milions, que suposen un 
creixement del 4,7% respecte a l’any passat. Indica que el pressupost total del districte de Sant 
Martí s’eleva a 43,9 milions, amb un increment del 2,1% respecte al 2016. Assenyala que aquest 
augment pot semblar petit, però que cal recordar que el gran increment, de 6 milions d’euros, es 
va produir el 2016. 

Subratlla que la disminució del 2,2% en el capítol de personal és enganyosa, ja que el 
pressupost té en compte les jubilacions. Explica que, en realitat, aquesta disminució es 
compensarà al llarg de l’any amb la incorporació de 21 persones més. 

Assenyala que el capítol 2 registra un augment del 3,1%. Explica que les partides d’aquest 
capítol es dedicaran especialment a l’ampliació del menjador solidari de Gregal; a nous 
contractes d’infraestructura per donar més suport als actes de les entitats; a despeses de neteja 
afegides, com les dels nous equipaments, i al nou contracte de suport a les comunitats d’escales 
de la Verneda. 

Manifesta que ja hi ha previstos 13,7 milions per al Pla de barris del Besòs i el Maresme, i que el 
pressupost del Pla de barris de la Verneda i la Pau segurament serà d’uns 7 milions d’euros. 

Destaca que les atencions protocol·làries es reduiran a només 500 euros, i que la partida 
dedicada a publicitat i propaganda quedarà en zero.  

Explica que també s’incrementa el capítol de transferències al Consorci d’Educació per tal de 
consolidar alguns programes de suport extraescolar, especialment a les zones de les escoles del 
Besòs i als mòduls del nou complex Institut Maria Espinalt i Llacuna. 

Destaca que es dedicarà un total d’1,2 milions als projectes, dels quals 655.180 euros 
corresponen a subvencions, amb un fort increment de més de 100.000 euros. Assenyala que es 
dedicaran 488.000 euros a la gestió cívica i 111.000 euros a convenis.  

Finalment, afirma que es destinaran 28 milions a inversions, tal com ha explicat abans. 

El senyor Miquel Catasús, en nom de l’Associació de Veïns del Clot-Camp de l’Arpa, assenyala 
que opinaran una mica «a cegues» perquè no han estat capaços de trobar la informació concreta 
al web. Explica que els sembla molt bé que es prioritzi el Pla de barris, però que cada barri té les 
seves necessitats. Afirma que, entre les necessitats que els preocupen especialment, hi ha el pla 
de remodelació de Trinxant-Meridiana, que requereix fer expropiacions per construir els edificis 
per a les persones reubicades. Assenyala que aquest pla està estructurat en fases, i que ara cal 
una inversió per poder fer aquest edifici, que sembla que també inclou l’expropiació de la finca 
denominada A2. Pregunta si aquesta actuació tan fonamental per a aquest sector del barri està 
prevista als pressupostos. Explica que tampoc no saben si el pressupost preveu altres inversions 
que havien demanat, com l’expropiació de la fàbrica de plom per fer-hi la biblioteca. 

Manifesta que els preocupa que potser s’aprovin els pressupostos amb una moció de confiança, 
i que es pregunten que passarà l’any vinent i el següent. Demana a tots els partits un esforç per 
aprovar els pressupostos amb acords, ja que els barris tenen necessitats que no es poden cobrir 
en un any i, per tant, caldrà més inversió en els propers anys. 
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La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que els falta documentació més 
concreta respecte a la proposta política que es fa per al districte. Manifesta que, de tota manera, 
no tenen molt més a afegir en aquest sentit, atès que ja van lligar el seu suport dels 
pressupostos amb l’aturada immediata de la repressió i la persecució constants que pateixen els 
manters. Explica que els preocupa que se’ls digui que això no depèn del govern, ja que voldria 
dir que tenen cossos policials que, en democràcia, no responen al mandat polític. 

Opina que no tenir dret a vot pel fet de ser considerats il·legals fa aquestes persones invisibles 
de cara a molts partits polítics. Afirma que el paper del seu grup és protegir els desprotegits, 
aquells que fugen de la por, la guerra, la fam, l’esclavatge transnacional i el capitalisme més 
salvatge de les empreses que produeixen allà on no hi ha drets laborals. Manifesta que creuen 
que sobreviure no és cap delicte i que, atès que la situació que denuncien encara no s’ha aturat, 
voten en contra dels pressupostos.  

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, remarca que els pressupostos incrementen 
la pressió fiscal, ja que s’augmenta l’IBI un 7,2%, amb 44,8 milions més de recaptació; les 
plusvàlues, un 42,8%, amb 58 milions més; i els parquímetres, un 10,5%, amb 3,7 milions més. 
D’altra banda, es refereix a l’augment de 19 milions en despeses diverses, que representa un 
increment del 200%. Assenyala que les despeses en informes i estudis creixen un 28%, amb 2,5 
milions més, i que les relatives a la representació política, que s’ha centralitzat en la Casa Gran, 
augmenten un 12,4%, amb 2,4 milions més. Afirma que, per contra, les despeses de 
manteniment de la via pública disminueixen un 5% en el pressupost general, amb 800.000 euros 
menys, i que el manteniment de l’enllumenat públic baixa també un 6%.  

Assenyala que també es redueixen les partides per a Barcelona Activa, en un 4%; per a 
Barcelona Cicle de l’Aigua, en un 20%, i per al Consorci del Turisme, en un 45%. Explica que 
encara l’estranya que aquesta darrera partida no s’hagi eliminat, tenint en compte la política 
sobre turisme del govern. Explica que també disminueixen en un 68% les ajudes per a 
l’allotjament de persones en situació vulnerable, que passen d’11,1 a 3,5 milions; la despesa en 
seguretat i mobilitat ciutadana, que baixa un 9%, amb 27 milions menys, i la despesa en 
educació, que baixa un 10%, amb 14 milions menys. D’altra banda, observa que les 
transferències i subvencions augmenten un 16%, amb 10 milions més per a subvencions. 

Pel que fa al districte, assenyala que es destinen 36 milions a inversions, però que bona part 
d’aquests diners corresponen a grans partides de ciutat. Afirma que, per tant, les inversions al 
districte estan molt per sota dels 28 milions que preveu el pla d’inversions que s’ha presentat.  

Opina que els pressupostos contenen poques inversions tangibles per a la ciutat, alhora que un 
increment en allò que és campanya política. Acaba expressant el vot en contra del seu grup. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, afirma que en aquests moments la ciutat es 
troba en una situació de tensió entre dos blocs. Opina que el bloc del govern municipal té nul·la 
capacitat de negociació i diàleg, i que això es trasllada als districtes. Manifesta que el govern fa 
gestos per fer veure que dialoga, però que en realitat no és així, i ara pretendrà culpar-ne 
l’oposició. D’altra banda, remarca que l’Ajuntament de Barcelona assumeix despeses i inversions 
que corresponen a la Generalitat. Afirma que no hi estan en contra, però que volen saber quan 
es retornaran aquests diners, ja que es deixen de fer coses per cobrir aquesta mancança. 

Manifesta que creuen que els objectius dels pressupostos haurien de ser atendre l’emergència 
social i reorientar el model econòmic amb l’objectiu d’impulsar l’activitat econòmica i la creació 
d’ocupació de qualitat, que són els dos grans problemes dels barcelonins. Opina que, en canvi, 
el govern no compleix cap de les prioritats i necessitats del districte. En relació amb això, 
assenyala que el govern pretén incrementar la partida de personal, però que hauria d’explicar 
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amb concreció quin impacte tindrà això en el personal actual i econòmicament, així com en la 
garantia de prestació del servei als ciutadans.  

Assenyala que abans ja ha dit que hi ha sis partides pressupostàries per al mateix projecte, però 
que espera que li facilitin aquesta informació per escrit. D’altra banda, explica que en les obres 
compromeses l’Ajuntament continua per davant de la Generalitat, però sense devolució i sense 
calendari d’execució. Es refereix també a l’augment significatiu de les partides genèriques, en 
què no es concreta la destinació de les despeses. 

Pregunta en quina àrea social s’ha augmentat el pressupost, tenint en compte que l’Institut 
Municipal de Serveis Socials manté el mateix pressupost.  

Manifesta que el Grup de C’s no participarà de l’operació política que s’està organitzant, ni amb 
els que únicament busquen beneficiar la Generalitat de Catalunya perjudicant els barcelonins, ni 
amb els que volen construir un relat victimista amb el qual justificar el seu fracàs i culpar així 
l’oposició.  

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, recorda que els motius pels quals el seu 
grup va votar en contra dels pressupostos a l’inici de tràmit són més que coneguts. Explica que 
el govern diu que ha complert el 90% d’allò pactat amb el seu grup per al 2016, però que això no 
és cert. Afirma que, dels 39 milions d’euros pactats el 2016, avui encara falten 17 milions per 
executar. Manifesta que, atès que van facilitar l’aprovació dels pressupostos en compliment d’un 
acord assolit amb BComú-E, exigeixen que el govern també el compleixi.  

Afirma que la manera com s’està gestionant tot el tema dels pressupostos els podria fer pensar 
que es tenia prevista la moció de confiança, que remarca que és la forma menys democràtica 
d’aprovar un pressupost. Opina que si el senyor Trias estava aïllat políticament quan va aprovar 
el pressupost, tal com va dir el senyor Ricard Gomà al seu moment, el govern actual també ho 
està, malgrat que el senyor Carmona digui que els acompanya molta gent. En aquest sentit, 
assenyala que el govern va començar el mandat amb el suport de 21 regidors, mentre que ara 
només té el suport de 15 regidors.  

Afirma que, atès que la presentació dels pressupostos al Districte és un pur tràmit i s’acabaran 
discutint a l’Ajuntament de la ciutat, el govern ara té l’oportunitat de demostrar, en funció de la 
seva voluntat d’arribar a acords, que la moció de confiança és la seva última opció, tal com diu 
l’alcaldessa. Demana al govern que compleixi amb ERC i, així, podran negociar. 

Conclou que, en la situació actual, només poden votar en contra dels pressupostos. 

El senyor Oriol Crespo Ramos, del GMDCiU, afirma que el govern es torna a quedar sol, ja que 
tota l’oposició vota en contra dels pressupostos, inclòs el seu grup. 

Explica que, en primer lloc, voten en contra d’aquests pressupostos perquè es basen en un PAM 
i un PAM que no estan aprovats. A més, assenyala que el govern està atrapat en les seves 
pròpies denúncies populistes. En aquest sentit, recorda que el senyor Carmona, en el plenari del 
desembre del 2014, deia que era incomprensible que el govern tingués superàvit, ateses les 
necessitats de la gent i dels barris. Remarca que el senyor Carmona deia això quan el govern 
anterior presentava un superàvit de 19 milions d’euros, mentre que ara és de 70 milions. A més, 
subratlla que aquest superàvit de 70 milions es deu a la falta d’execució del pressupost i a 
l’augment dels ingressos provinents de les plusvàlues, és a dir, de la bombolla immobiliària a la 
qual el govern havia de posar fi. 
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D’altra banda, afirma que els números no quadren. Explica que el que diu el govern no concorda 
amb el que diuen els mitjans de comunicació, com ara que Barcelona redueix un 11% la despesa 
social i queda lluny de ser un exemple. 

Finalment, manifesta que el govern va anunciar en roda de premsa uns números que després no 
eren veritat, ja que deia que les inversions pujarien a 429 milions d’euros, però després 
l’interventor va dir que si s’executaven en la totalitat les inversions pressupostades s’entraria en 
dèficit.  

Conclou que el seu grup no pot donar suport a uns pressupostos que evidencien la política de 
gesticulació del govern, basada en paraules i no en fets, i la manca de voluntat de diàleg. 

El president assenyala que el govern ha exhaurit el seu temps, però que li donarà trenta segons 
per contestar les intervencions dels veïns i veïnes i dels grups municipals. 

El senyor Carmona observa que la majoria dels arguments que han exposat els grups no fan 
referència al districte.  

Diu al senyor Gallardo que mirar només les partides que baixen no serveix per a res. Assenyala 
que, per exemple, tot i que s’incrementa l’IBI, es fa una reducció del 50% d’aquest impost a 
aquelles persones que ho necessiten.  

Manifesta que ell és el primer a criticar el superàvit, però que bona part d’aquests 70 milions 
corresponen a un creixement de plusvàlues. Explica que, justament en previsió d’això, van fer 
unes modificacions pressupostàries per evitar al màxim el superàvit. A més, destaca que aquest 
superàvit els permetrà saltar-se la regla de despesa de cara al 2017, de manera que podran 
gastar més i, alhora, eixugar el deute. 

El senyor Gallardo manifesta que, pel que fa al districte, els pressupostos no preveuen cap 
partida per a la Verneda Industrial ni per al Front Marítim. Recorda que, tot i així, abans ja ha 
felicitat el govern per les inversions que es faran al districte, que espera que es compleixin.  

La senyora Angulo reitera que li agradaria saber en quina àrea social hi ha un augment de 
pressupost. D’altra banda, remarca que la despesa d’informes i treballs tècnics es triplica. 

La senyora Arrando diu al senyor Carmona que poc poden parlar del districte amb les poques 
dades de què disposen. A més, assenyala que la informació que han rebut dels pressupostos de 
Barcelona és un PowerPoint de deu planes difícil d’entendre. Afirma que el govern no els ha 
facilitat un arxiu Excel amb números reals, ni s’ha assegut a parlar amb l’oposició. 

El senyor Crespo diu al senyor Carmona que no intenti fer «tripijocs» amb el superàvit, quan tant 
l’havia criticat en el mandat anterior quan era de 19 milions d’euros, mentre que 21 milions 
d’euros del superàvit actual corresponen a pressupost no executat.  

D’altra banda, es queixa que el govern els demani que parlin de pressupostos quan no ha 
intentat dialogar amb ells, igual com tampoc no ho ha fet en el cas del PAD. A més, explica que a 
l’Ajuntament de la ciutat se’ls ha convocat per parlar dels pressupostos després del període 
d’al·legacions. Opina que això és com qui es compra una bicicleta i, quan va a demanar la 
reparació d’una peça, li diuen que hi torni quan s’acabi la garantia. 

S’informa desfavorablement la proposta amb el vot a favor del GMDPSC-CP i del GMDBComú-
E, i el vot en contra de la resta de grups.  
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3. Proposar a la Comissió de Govern Municipal l’aprovació dels preus públics per a l’any 
2017 de les instal·lacions esportives i culturals del Districte 

La senyora Sílvia López Serrano, consellera d’Infància, Joventut, Acció Social i Ciutadania, 
explica que el criteri de l’IBE respecte als preus de les instal·lacions esportives és fer un petit 
increment del 0,4%, en compliment de l’acord amb els equipaments gestors. 

Manifesta que, pel que fa a les instal·lacions culturals, es mantenen les tarifes dels centres 
cívics, els casals i les ludoteques, tot i que han aprofitat per corregir algun error que hi havia en 
algunes tarifes de sales petites d’algun centre cívic i per unificar tarifes per a serveis similars. 
Assenyala que moltes d’aquestes correccions s’han fet a la baixa.  

Explica que les tarifes dels centres cívics són una mica més àmplies i complexes per la gran 
diversitat de serveis que ofereixen, però que en el cas de les ludoteques i els casals de gent gran 
s’han pogut harmonitzar.  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, assenyala que potser caldria especificar 
en el document la diferència de preus entre els cursos genèrics 1 i 2 o entre les categories 
d’espectadores en diversos equipaments. 

D’altra banda, explica que creuen que caldria marcar la diferència de preu a tots els equipaments 
pel que fa a la cessió d’espais a particulars i empreses, ja que no és el mateix fer un acte intern, 
un acte obert i gratuït, o un acte obert i de pagament. Pel que fa a això, observa que hi ha 
equipaments que marquen una diferència de preu independentment de la categoria de l’espai, 
com el Parc Sandaru o La Farinera, mentre que això no es fa a espais com Can Felipa, el Centre 
Cívic Besòs i el Centre Cívic Sant Martí. A més, assenyala que només hi ha un equipament que 
especifica el cost dels tècnics de so i llum i altres serveis, com ara la neteja. Opina que caldria 
aclarir si als altres equipaments aquests serveis entren dins del preu de lloguer dels espais o es 
paguen a part, i quin cost tenen. 

Respecte als equipaments esportius, manifesta que caldria conèixer l’impacte que pot tenir per 
als clubs que lloguen pistes i camps l’augment de preus d’acord amb l’IPC. Explica que quan 
aquestes pujades no van acompanyades d’increments de sous empobreixen més, i que la 
realitat social és que actualment hi ha molts nens i nenes que necessiten beques per poder 
gaudir del dret a l’esport. Manifesta que creuen que una opció podria ser revertir aquesta pujada 
en més ajudes per a beques. 

Conclou que s’abstindran per manca d’informació a la documentació, tot i saber que hi ha coses 
que es van aclarir al Consell Ciutadà. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, opina que es podria retornar a la ciutadania 
una part dels seus impostos abaratint els preus de les instal·lacions, sense que això signifiqués 
que els costos recaiguessin, com sempre, en els gestors. Afirma que, atès que les instal·lacions 
són de propietat municipal, l’Ajuntament hauria de començar a assumir les inversions en millores 
a tots els equipaments, cosa que permetria abaixar els costos als gestors, en comptes de 
continuar augmentant els preus, malgrat el superàvit.  

Manifesta que voten en contra d’aquesta proposta de preus públics, ja que volen una política de 
reinversió dels impostos dels ciutadans en millores de la seva activitat i de no fer recaure els 
costos en els gestors. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, afirma que votaran a favor d’aquesta 
proposta, ja que es mantenen els preus, tot i l’increment del 0,4% en els equipaments esportius 
d’acord amb el que marca la llei. Destaca la importància d’intentar inculcar els valors de l’esport 
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en la gent més desfavorida, tenint en compte que la crisi no remet. En aquest sentit, recorda que 
molts equipaments van augmentar els ajuts per a la gent amb dificultats econòmiques. 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, remarca que l’alcaldessa de la ciutat, en el 
plenari municipal del desembre de l’any passat, va manifestar que el nou govern volia augmentar 
la tarifació social als equipaments, i que, malgrat que no havia tingut temps per fer-ne una revisió 
en profunditat per a l’exercici del 2016, treballaria per introduir-hi novetats significatives de cara 
al 2017. Afirma, però, que han trobat a faltar aquestes novetats, tot i que s’ha canviat algun tipus 
de tarifació social en algun equipament esportiu. D’altra banda, demana que hi hagi participació i 
debat sobre aquesta qüestió en les comissions esportives per part de tots els grups polítics. Pel 
que fa això, remarca que el seu grup ha estat present a totes. 

Explica que tots els gestors d’equipaments públics esportius han parlat del tema de l’IBI, que és 
una cosa que ningú no s’esperava. Opina que totes i tots han d’arribar a un acord per intentar 
resoldre aquest problema. 

La senyora Maria Arenillas i Picañol, del GMDCiU, manifesta que volen agrair i reconèixer la 
bona feina que fan les persones i entitats privades, que són les que aconsegueixen que els 
equipaments públics funcionin.  

Explica que també volen sol·licitar al govern que revisi i solucioni els diversos problemes que 
s’han donat amb l’IBI i les elevades taxes que han de pagar aquests equipaments, tenint en 
compte que moltes de les persones i les entitats que els gestionen han de fer veritables «accions 
de màgia» per sortir-se’n.  

Finalment expressa el suport del seu grup als preus públics de l’any 2017. 

El president demana al senyor Puig que expressi el posicionament del GMDERC-AM. 

El senyor Puig manifesta que s’abstindran. 

La senyora López explica que la majoria de les instal·lacions esportives s’autofinancen i que el 
petit l’increment del 0,4% correspon a l’IPC interanual. A més, remarca que hi ha beques per fer 
esport. D’altra banda, diu a la senyora Ruiz que només l’Auditori de Sant Martí fa referència a la 
inclusió del tècnic de so en el preu.  

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDPPC, l’abstenció del GMDERC-AM i del 
GMDCUP-PA, i el vot a favor de la resta de grups. 

4.  Aprovar la creació de la Comissió de Treball de Mobilitat Sostenible del Districte de 
Sant Martí i determinar la seva composició 

El senyor Francesc Carmona i Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, expressa el vot a favor del govern. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que estan d’acord amb la proposta, 
principalment perquè respon a moltes demandes veïnals. Manifesta que esperen que aquesta 
comissió serveixi per anar més enllà en les qüestions de mobilitat i tracti també aspectes 
associats a la mobilitat, com els sorolls, la contaminació i la interacció entre l’espai públic i el 
transport. 
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Assenyala, però, que no volen deixar de remarcar els perills d’institucionalitzar totes les 
problemàtiques socials en comissions amb poc marge de resolució i de capacitat decisòria. 
Afirma que la realitat és que actualment hi ha òrgans poc o gens operatius, i que esperen que 
aquest no en sigui un més. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, explica que votaran a favor de la creació 
d’aquesta comissió, però que esperen que no sigui una comissió més de les que es creen i 
després no es reuneixen i no serveixen per a res.  

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, afirma que estan a favor de la proposta. 
Explica que, atès que hi havia una comissió per a determinats barris que va fer una tasca força 
productiva durant alguns anys, els sembla bé que tots els barris puguin participar d’això.  

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, manifesta que votaran a favor de la proposta, 
però demana que no passi el mateix que amb moltes altres comissions de l’Ajuntament que es 
diu que es faran i no es convoquen. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Carmona destaca que l’experiència de la Taula de Mobilitat del Poblenou ha estat molt 
positiva, i que esperen que també ho sigui la d’aquesta taula. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

5. Informar del Pla pel dret a l’habitatge de Barcelona 2016-2025 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera de Salut, Medi Ambient, Neteja, Cooperació 
Internacional i Habitatge, destaca que aquest és el primer pla pel dret a l’habitatge. Manifesta 
que té com a objectiu protegir un dret bàsic, i impulsar i garantir la funció social de l’habitatge, i 
que es basa en processos participatius sobre la realitat dels barris.  

Afirma que es vol enfortir el parc públic d’habitatge amb la construcció d’habitatges, la 
mobilització d’habitatge buit de grans propietaris, ja sigui en règim de cessió o compra, el 
cohabitatge i els ajuts al pagament del lloguer, que actualment reben unes 9.000 llars i es vol 
que arribin a 15.000 llars al final del pla. Manifesta que el pla també pretén fomentar les 
rehabilitacions, captar habitatge privat, definir un índex de preus de lloguer per evitar 
l’especulació, regular els pisos turístics, fer inspeccions per comprovar l’estat i l’ús adient dels 
habitatges i evitar així l’infrahabitatge i la proliferació dels pisos turístics, i reforçar l’Oficina de 
l’Habitatge amb la creació de la Unitat contra l’Exclusió Residencial (UCER) i de les taules 
d’emergències. Destaca que, a més, aquesta voluntat política és recolzada per un impuls 
pressupostari de 1.666 milions d’euros, que és un 57% superior a la mitjana anual. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que creuen que aquest pla és 
positiu, però que no entra en l’arrel de la problemàtica de l’habitatge. Remarca que Barcelona és 
la ciutat amb els preus d’habitatge més cars de l’Estat espanyol. Assenyala que al districte de 
Sant Martí la mitjana del preu de lloguer és de 15 euros per metre quadrat, i que, tot i estar per 
sota de la mitjana de Barcelona, no ha parat de créixer des del 2013. 

Recorda que el 2013 el Govern de l’Estat va aprovar una llei segons la qual la renda de lloguer 
pot pujar sense estar lligada a l’IPC, tot i que aquest índex tampoc no és cap garantia per establir 
uns preus justos quan els sous no pugen. 
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Destaca que el pla preveu arribar a un 7% d’habitatge públic, que és un increment considerable 
tenint en compte l’1,7% actual, que és fruit de la deixadesa de les administracions a l’hora 
d’invertir en habitatge. Manifesta que, no obstant això, creuen que la situació d’emergència és tal 
que requereix apropar-se al 15% en poc temps, de manera que així també es pugui aturar la 
tendència a l’augment del preu de l’habitatge. Afirma que caldria plantejar que, quan es faci un 
pla d’habitatge, s’impulsi que quatre de cada deu pisos siguin de lloguer públic. Remarca, però, 
que el problema no és només la manca de nou habitatge, sinó també l’existència d’habitatges 
tancats i buits que serveixen per a l’especulació, o la vergonyosa situació dels pisos de la Sareb. 
Pel que fa a això, critica que es destinen diners a salvar la mala gestió dels bancs, aquests 
desnonen la gent i continuen cobrant els diners del deute d’aquests habitatges, i, a sobre, fan 
més diners amb els pisos que tornen a posar a la venda. Explica que per al seu grup caldria 
expropiar directament aquests pisos amb una raó social perfectament justificada. Manifesta que 
també pensen que és urgent establir un índex indicatiu de qualitat de preus, tal com es fa en 
moltes ciutats europeus. 

Conclou que, en general, troben a faltar una mica d’ambició social i política en aquest pla, ja que 
moltes mesures que planteja ja s’estan fent. Afirma que, per tant, s’abstindran. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, explica que votaran en contra de la proposta 
perquè no es fa un veritable pla d’habitatge de lloguer, no s’estan complint els plans actuals, no 
es duen a terme les reformes necessàries i no creuen en les cooperatives. Afirma que un 
veritable pla d’habitatge ha d’estar impulsat per l’Ajuntament i ha de crear habitatge de lloguer i, 
sobretot, habitatge protegit. 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, manifesta que comparteixen la necessitat de 
fer un parc d’habitatge públic de lloguer a Barcelona assimilable al d’altres ciutats europees. 
Assenyala que a Barcelona aquest parc suposa l’1,5% de l’habitatge, a diferència de ciutats com 
París, on és de prop del 30%.  

Explica que consideren que aquest parc d’habitatge públic de lloguer no ha de ser només per als 
casos d’emergència social o per a grups concrets de la població, com joves o persones grans, 
sinó que cal crear un habitatge assequible que pugui beneficiar una àmplia part de la societat, 
amb lloguers variables en funció de les rendes. Assenyala que aquest tipus de solucions fa anys 
que s’apliquen a ciutats com Viena, on l’habitatge no és només un dret per als grups més 
desfavorits, sinó també una mesura per articular la societat i fer-la més justa, beneficiant una 
gran part de la ciutadania. 

Destaca que el pla és ambiciós, ja que proposa crear uns 14.000 habitatges per arribar a un 5% 
de parc d’habitatge públic, amb un esforç de 1.600 milions d’euros, que representen més del 
60% del pressupost anual de Barcelona, i comptant amb canvis legislatius que altres poders 
públics han de cedir al municipi. En relació amb això, explica que el seu partit està impulsant en 
el Congrés dels Diputats i al Parlament mesures que permetin canviar les polítiques d’habitatge 
que s’han desenvolupat en els darrers anys i que fomentin el règim de lloguer. 

Manifesta que, a més, consideren que per a aquesta tasca ingent també cal comptar amb el 
sector privat creant convenis de col·laboració perquè aquest construeixi part d’aquests 
habitatges i tingui garantit el retorn de la inversió durant cinquanta anys amb els lloguers. Afirma 
que, d’aquesta manera, es podria arribar a un total de 50.000 habitatges a la ciutat, que, tot i ser 
molts més, només representarien el 50% del que proposa la llei del dret a l’habitatge del 2007. 

Conclou que el pla és una bona eina de treball que cal millorar entre tots per convertir-lo en un 
veritable pla d’habitatge que permeti assolir els objectius que tenen com a societat. Manifesta 
que per això s’abstindran. 
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La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, manifesta que a dia d’avui la ciutat pateix 
una bombolla immobiliària, amb lloguers que s’han incrementat un 18% el darrer any i que 
arriben als nivells anteriors a la crisi. Afirma que la perspectiva és que aquests preus continuïn 
augmentant, fet que accentuarà la fractura social de la ciutat. Assenyala que els joves no poden 
emancipar-se i moltes famílies no poden mantenir els seus pisos. Remarca que l’augment dels 
preus dels lloguers es deu també en part als habitatges d’ús turístic il·legals. Afirma que la 
realitat és que l’habitatge s’ha convertit en un producte financer de primer ordre.  

Opina que el pla elaborat pel govern és un bon pla d’habitatge, però que no passarà de ser un 
document si no s’hi aboquen recursos i es calendaritza bé. Manifesta que el seu grup està 
disposat a parlar amb el govern i fer una sèrie d’aportacions que poden enriquir el pla.  

Explica que, per exemple, proposen crear un parc d’habitatge públic de lloguer ben distribuït i de 
caràcter metropolità. Destaca que creuen que és molt important distribuir el parc de manera 
equitativa per evitar crear desigualtats i guetos. Manifesta que també proposen que el 25% de la 
inversió anual de l’Ajuntament vagi destinada a habitatge; recuperar sòl públic; fer de Barcelona 
ciutat de tempteig i retracte, i que l’Ajuntament tingui preferència en la compra sobretot d’edificis 
sencers i solars, creant àrees específiques de tempteig i retracte per a la ciutat. D’altra banda, 
afirma que estan a favor de les cooperatives, però amb garanties que estan obertes a tothom. 

Manifesta que els sembla molt positiu que el pla prevegi l’obertura d’una nova Oficina de 
l’Habitatge al Besòs, que inclourà una UCER.  

Assenyala que, entre la construcció que hi ha en marxa i la que es preveu començar, es farien 
1.052 pisos, però que el més interessant és que hi ha un potencial de 4.130 pisos. D’altra banda, 
explica que pensen que el cens de pisos buits és absolutament necessari. 

Conclou que donaran suport a la proposta, fent un vot de confiança al govern i esperant que això 
suposi l’inici de les negociacions. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, afirma que ara mateix Barcelona pateix una 
gran bombolla immobiliària, que ha fet que els preus de lloguer hagin augmentat només en un 
any un mínim d’un 6%, segons l’Ajuntament, i un 10% segons el seu grup. Remarca, però, que 
encara és més greu que continuïn havent-hi cada dia desnonaments, quan el govern va 
prometre que hi posaria fi en campanya electoral. Manifesta que, davant de tot això, el govern 
presenta un pla que, com és habitual, no negocia i que, a més, presenta moltes mancances.  

Opina que es tracta d’un pla concebut de forma gairebé exclusiva des de l’emergència social, 
amb accions més pròpies d’un pla de xoc que no pas d’una política integral d’habitatge. A més, 
explica que troben a faltar una aposta per la col·laboració publicoprivada, que seria una forma de 
multiplicar la producció d’habitatges de protecció. Denuncia que aquest pla s’ha fet sense tenir 
en compte la feina que fa el tercer sector, que se sent menystingut, i manifesta que no entenen 
ni comparteixen el tarannà del govern de bolcar-se únicament en el seu entorn ideològic.  

Afirma que, malgrat tot, el seu grup té coses a aportar a aquest pla, i insta el govern a negociar. 
Manifesta que, per tant, s’abstindran. 

La senyora Campos explica que, amb aquest pla, crearan un índex de qualitat de preus perquè 
tothom sàpiga quins són els preus justos i, d’aquesta manera, poder regular el mercat.  

Assenyala que abans s’ha oblidat de dir que aquest pla contribuirà a consolidar 29.000 llocs de 
treball a través dels plans ocupacionals.  
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Recorda al senyor Gallardo que, en el plenari del març del 2016, va dir que el dret a l’habitatge 
era un dret imprescindible, per la qual cosa la sorprèn que voti en contra d’un pla que recull això. 

Diu al GMDC’s que s’han ampliat les ajudes al lloguer, que es fan molts més pisos socials, i que 
estan oberts a col·laborar amb tothom que vulgui contribuir a fer de l’habitatge un dret, i no pas 
un objecte d’especulació. 

Diu a la senyora Arrando que estan disposats a parlar de millores en matèria de tempteig i 
retracte i d’altres. 

Diu al GMDCiU que aturen tots els desnonaments que els arriben a través de l’Oficina de 
l’Habitatge, però que no poden aturar els que no se’ls comuniquen. D’altra banda, remarca que 
les emergències socials són una part important del pla, però que aquest va molt més enllà. 

Finalment, recorda que han fet una petició a la Generalitat per tal de poder regular el preu del 
lloguer. 

El senyor Gallardo recorda que el que va proposar el seu grup va ser la creació d’un parc 
d’habitatges de lloguer, cosa que opina que el document no recull adequadament. 

El senyor Gómez remarca que Barcelona en Comú es va comprometre a acabar amb els 
desnonaments en la campanya electoral, mentre que avui a Barcelona es produeixen deu 
desnonaments al dia. Demana al govern que, per tant, no els enganyi i actuï. 

S’informa favorablement la proposta amb el vot en contra del GMDPPC, l’abstenció del 
GMDCUP-PA, del GMDC’s i del GMDCiU, i el vot a favor de la resta de grups. 

D) Part d’impuls i control: 

Proposicions / declaracions de grup 

Presentada pel GMDCiU:  

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Manifestar públicament el recolzament als veïns de la Vila Olímpica en la seva 
reivindicació en contra de la construcció de l’alberg i sol·licitar al govern municipal 
que porti a terme totes les actuacions municipals possibles per aturar la construcció 
del mateix  

El president manifesta que aquesta proposició es tractarà juntament amb el prec del GMDPPC, 
també amb relació a l’alberg de la Vila Olímpica. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, assenyala que la proposició aborda un tema 
que va ser recurrent en el plenari anterior i que també s’ha tractat en el Ple municipal, i sobre el 
qual sembla que tothom treballa, excepte el govern de la ciutat.  

Recorda que es preveu fer un alberg als números 145-147 de l’avinguda Icària, les obres del 
qual ja s’havien arribat a iniciar però que es van aconseguir aturar gràcies a l’oposició de 
l’associació de veïns del barri. Remarca que aquest alberg se situa en una de les zones amb 
més impacte turístic de la ciutat i que pateix més la presència d’apartaments turístics, tant legals 
com il·legals. Manifesta que, en aquest context, volen que s’expressi el suport a l’associació de 
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veïns en la seva reivindicació i que el govern dugui a terme totes les actuacions municipals 
possibles per aturar la construcció de l’alberg. 

Afirma que el govern municipal ha dedicat molts esforços a frenar la implantació d’un hotel de 
luxe a les Drassanes, a evitar l’ampliació de Diagonal Mar o a aturar molts altres projectes que 
no encaixen en el seu programa ideològic, mentre que, en canvi, les actuacions realitzades pel 
que fa a l’alberg de la Vila Olímpica no donen cap fruit en la línia d’atendre les reivindicacions 
dels veïns. Explica que és probable que el govern digui que aquest projecte és culpa de CiU, del 
turisme i del model de ciutat, però que la qualificació urbanística d’aquest espai és de l’època de 
1992, quan la ciutat era governada pel PSC i ICV-EUiA.  

Manifesta que també demanen que, en lloc de permetre la construcció d’un alberg pastera, la 
ciutat aposti pels hotels, que generen ocupació i turisme de qualitat. 

Assenyala que la tasca del seu grup és sotmetre aquest tema a debat, però que el més important 
és escoltar els veïns que han sol·licitat intervenir en aquest punt.  

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que el prec del seu grup va en la 
mateixa direcció que la proposició del GMDCiU i demana el següent: «La revisió de l’expedient 
de l’alberg de Vila Olímpica de Sant Martí, amb el fi de retirar la llicència d’albergs si no compleix 
de forma total les ordenances i les disposicions de la legislació, atès que aquest tipus 
d’establiments no aporten turisme de qualitat i provoquen problemes de convivència i 
massificació al barri Vila Olímpica.»  

El senyor Jordi Giró i Castañer, en nom de l’Associació de Veïns i Veïnes Vila Olímpica, recorda 
que dilluns farà dos mesos que van assistir al Consell Plenari del Districte per explicar aquesta 
problemàtica, de la qual no en sabien res i avui en saben algunes coses més. Explica que pensa 
que, fins i tot, moltes de les persones que estan en òrgans de govern desconeixien aleshores la 
situació que hi ha a la Vila Olímpica, amb moltes persones que ocupen habitatges de manera 
temporal però que no tenen cap projecte de vida al barri. En relació amb això, recorda que, de 
812 habitatges de lloguer al barri, 210 estan destinats al turisme, segons dades de l’Ajuntament, 
tot i que segurament n’hi ha més. Afirma que això comporta una forta pressió en la gent que vol 
fer un projecte de vida al barri i limita el desenvolupament del mateix barri. En aquest sentit, 
destaca que durant vint-i-quatre anys els veïns han intentat construir un barri a partir d’un 
projecte que era ciment i al qual han donat vida.  

Manifesta que l’oferta hotelera de la Vila Olímpica és d’unes 3.000 places, directes o indirectes, a 
les quals es volen afegir 440 places, que incrementarien un 17,6% aquesta oferta. Assenyala 
que, a banda d’això, aquest edifici de 4.000 metres vol dedicar 2.708 metres a l’explotació 
hotelera. Afirma que això significa que aquests 440 hostes disposaran d’habitacions de 5 metres, 
cosa que opina que és una «animalada» en un edifici que és totalment impermeable. Explica que 
això els fa preveure que la gent que es pugui allotjar en aquest alberg baixarà al carrer per 
fumar, conversar o fer convivència, i això comportarà molts inconvenients als veïns, d’acord amb 
l’experiència d’altres llocs del districte, com el carrer Amistat, al Poblenou. 

Afirma que, tot i que els veïns tenen moltes vies per aturar el projecte, des de la mobilització fins 
a vies jurídiques, polítiques o mediàtiques, està clar que això ha d’acabar amb una negociació, i 
que aquesta l’han de fer els governants i tots els grups. Assenyala que al barri tenen clares altres 
opcions per a aquest edifici, com ara instal·lar-hi l’Institut Municipal d’Hisenda. 

Explica que ells continuaran fent mobilitzacions al carrer durant el temps que calgui, però que 
són els polítics els que han de «recollir el guant» i adonar-se que no es pot acceptar que el barri 
acabi sent «un aparador molt bonic de gent que ve de fora» però amb cada vegada menys veïns. 
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El senyor Javier Suquía, en nom de la plataforma en contra de l’alberg de la Vila Olímpica, opina 
que tots coincideixen més o menys en l’anàlisi dels efectes negatius del turisme massiu a la 
ciutat, però no tant en les solucions. 

Manifesta que comparteixen problemes molt semblants amb altres barris de Barcelona, com 
l’expulsió dels més febles, l’especulació immobiliària i els problemes de convivència al carrer, 
alhora que cada barri té problemes específics. Afirma que per això estan en contacte, no només 
amb l’Associació de Veïns de la Vila Olímpica, en les mobilitzacions de la qual participen, sinó 
també amb altres organitzacions i plataformes. 

Explica que són un grup de veïns molt conscienciats que ha anat creixent i que continuaran 
constituïts en plataforma fins que es paralitzin definitivament les obres de l’alberg. Demana als 
membres del Consell Plenari que se sumin a la plataforma i que facin una votació que tingui 
efectes polítics per pronunciar-se en contra de l’alberg.  

Manifesta que ells estaran al carrer i a les institucions, i assistiran al Consell de Districte per 
informar de les reunions i les actuacions que han fet. D’altra banda, demana que, atès que s’han 
aturat les obres de l’alberg, es retirin les tanques, que molesten els veïns i dificulten el pas.  

Pregunta quant temps d’intervenció li queda. 

El president respon que ja ha exhaurit el temps. 

El senyor Suquía diu que es podria posar un rellotge a la sala que poguessin veure tots. 

El president recorda que els veïns també poden traslladar les seves inquietuds al govern 
municipal a través de l’Audiència Pública. D’altra banda, aclareix que el que avui se sotmet a 
votació és una proposició que precisament recull la reivindicació que plantegen els veïns. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, qualifica de «cinisme» que el Grup de CiU 
presenti aquesta proposició, quan és responsable del model de turisme que hi ha a la ciutat i de 
la «marca» Barcelona. Recorda que en el mandat de l’alcalde Trias es va fer la modificació del 
Pla d’usos de Ciutat Vella, que restringia l’obertura de nous hotels i establiments turístics a un 
dels districtes més afectats pel turisme. Assenyala que aquesta modificació, que va tenir el 
suport polític del PP, permetia establir nous hotels als perímetres del districte. Remarca que avui 
Ciutat Vella viu un veritable drama social, amb un 16% menys de població que fa deu anys, però 
que CiU no va fer cas de les propostes dels veïns d’aquest districte durant el seu mandat. Afirma 
que, a més, durant el mandat de CiU es va privatitzar el Parc Güell i es va prolongar el contracte 
de cessió de gestió del Port Vell fins al 2036, al preu de 35 milions d’euros d’inversió per tenir un 
port de luxe al costat d’un barri obrer com la Barceloneta. Subratlla que aleshores CiU tampoc no 
va fer gaire cas de la Plataforma Salvem el Port Vell. 

D’altra banda, remarca que l’alberg de la Vila Olímpica va ser tramitat pel govern municipal de 
CiU l’abril del 2015. Assenyala que potser en aquest cas CiU dóna la raó al veïnat perquè 
defensa un turisme molt més elitista. 

Manifesta que no poden donar suport al cinisme polític de CiU, però que donen ple suport a les 
veïnes de la Vila Olímpica, no només per aturar aquest alberg, sinó també per posar fi al model 
de turisme que expulsa les veïnes dels seus barris.  

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, afirma que tenen poc a dir després d’haver 
escoltat els veïns. Manifesta que lamenten l’«obscurantisme» amb què s’ha dut a terme la 
concessió de la llicència a aquest alberg, quan grups de veïns feia temps que preguntaven per 
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aquest edifici singular sense rebre resposta. Afirma que, atès que el govern municipal ha fet 
servir totes les eines que tenia al seu abast per aturar altres activitats hoteleres, es pregunten 
per què no ho fa també en aquest cas. Conclou que estan a favor de donar suport als veïns i a 
les plataformes que lluiten contra aquest alberg, i que, per tant, votaran a favor de la proposició. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, expressa el vot a favor de la proposició. 
Explica que el seu grup, a diferència del GMDCUP-PA, valora que CiU tingui la capacitat de 
reconsiderar els seus vells errors en política i que ara doni suport als veïns i veïnes de la Vila 
Olímpica en la seva reivindicació contra la construcció de l’alberg. D’altra banda, recorda que fa 
poc el seu grup va presentar un prec a l’alcaldessa per demanar el mateix al Ple municipal i que 
va ser acceptat. Manifesta que els consta que aquest expedient ja està en revisió.  

Demana al govern que sigui valent i anteposi els interessos dels veïns i veïnes a interessos 
purament mercantils, tal com va prometre en campanya. Explica que no els agradaria que tornés 
a passar el mateix que va passar amb la benzinera del carrer Pere IV, que no es va aturar. 

El president dóna la paraula al senyor Carmona, en representació del govern. 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, assenyala que no s’està complint l’acord de 
les secretaries jurídiques, segons el qual el seu grup actua com a govern a la part informativa, en 
la qual poden expressar el vot, i com a grup a la part decisòria, on tenen dret a fer una 
intervenció i a expressar el vot.  

El president dóna la paraula al GMDPSC-CP. 

El senyor Bañón diu al senyor Boadella que ara sembla que tot és culpa del PSC i d’ICV-EUiA, 
com si no hagués governat ningú durant el període 2011-2015. Manifesta que donen ple suport 
als veïns en aquesta reivindicació, però que el GMDCiU actua amb cinisme presentant aquesta 
proposició, quan sap que s’està treballant per aturar l’alberg definitivament. 

El senyor Francesc Carmona i Pontaque, del GMDBComú-E, afirma que el govern serà valent, 
tal com demana la senyora Arrando. Destaca que han estat molt valents amb la proposta del 
PEUAT, que és necessari davant la situació que va provocar el govern anterior. Opina que la 
situació a la Vila Olímpica seria infinitament més complicada si CiU continués al govern, perquè 
hi hauria molts més albergs i hotels, a més de tots els habitatges turístics, completament 
desregulats. Assenyala que per això alguns grups han qualificat d’acte de cinisme la proposició 
del GMDCiU.  

Afirma que el govern dóna ple suport als veïns i veïnes, però que el problema és com aturar 
aquest alberg. Remarca que no poden infringir la legalitat i que el que cal és canviar-la, que és el 
que han fet en aturar la concessió de llicències per poder fer el PEUAT.  

Manifesta que no és veritat que no hagin fet res respecte a l’alberg, ja que des del primer dia han 
donat explicacions en el Consell de Barri, s’han trobat amb l’associació de veïns i amb els 
promotors, i han engegat una comissió d’ecologia urbana per veure si era possible trobar algun 
aspecte que els permetés revocar la llicència des de la legalitat. Afirma que, de moment, no l’han 
pogut trobar, però que continuaran treballant-hi.  

Reitera que només podran aturar aquest tipus de projectes canviant la legalitat, motiu pel qual es 
refereix al cinisme d’un grup que opina que segurament ha hagut de canviar de nom a causa de 
les seves actuacions en matèria de turisme, entre d’altres. 

El senyor Boadella explica que han canviat de nom perquè han creat un partit nou amb ganes de 
continuar sent l’alternativa a la ciutat. Manifesta que no s’avergonyeixen del seu passat, i que ell 
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mateix, com a vicepresident de Barcelona del Partit Demòcrata, s’enorgulleix dels millors valors 
que va tenir CiU. 

Afirma que, quan el govern parla de cinisme, el que fa realment és sectarisme, ja que no té en 
compte el que es proposa sinó qui ho proposa. Remarca que el seu grup aspira a governar la 
ciutat i, per tant, vol assumir la responsabilitat d’afrontar els problemes dels veïns. Explica que 
porten iniciatives als plenaris perquè el govern està sol i el Consell del Districte és el lloc on 
s’han de parlar les coses i on s’han de prendre els acords. A més, afirma que el govern hauria de 
respectar aquests acords si fos una força democràtica a consciència. En relació amb això, opina 
que el govern no accepta que se’ls doni lliçons en allò que no fa bé. 

Diu al senyor Bañón que el GMDPSC-CP parla quan l’interessa i no ho fa quan no l’interessa. 
Afirma que estaran encantats que aquest grup intervingui en les comissions, tot i que opina que 
s’ha diluït a dintre del govern de BComú-E.  

D’altra banda, precisa que la concessió d’una llicència és un acte reglat que no va començar 
amb el govern de CiU. Afirma que, no obstant això, la responsabilitat dels governants és fer que 
les lleis serveixin a les persones. 

Expressa el seu agraïment als grups que han votat a favor de la proposta i, sobretot, als veïns, 
que saben que els tenen al seu costat en aquesta qüestió. 

El senyor Gallardo diu a la senyora Ruiz que de l’únic que no el pot acusar és de cinisme. 
Explica que ell sempre ha defensat el turisme de qualitat i ha estat en contra del turisme 
antisistema. Afirma que, en canvi, la CUP sí que és cínica en afirmar que està costat als veïns i 
no donar suport a les causes. Opina que la CUP vol aquest tipus d’allotjament i estaria contenta 
que fos una nau per acollir ocupes.  

Afirma que, mentre que la CUP defensa la Cuba de Fidel Castro, on s’esclavitza els ciutadans, el 
seu grup vol ciutats on es pugui debatre, hi hagi llibertat i tothom pugui anar on vulgui. 

La senyora Ruiz opina que queda molt bé presentar aquesta proposta i, en canvi, no voler fer 
cap tipus de regulació del turisme. Afirma que una part molt important de ser polític és 
desemmascarar la hipocresia política, cosa que no significa ser sectaris. 

Explica que ja esperava que el senyor Gallardo parlés de Fidel Castro, i li diu que el seu partit a 
l’Estat espanyol és molt amic del govern dictatorial de l’Aràbia Saudita i ha aprovat una venda 
d’armes a aquest país per valor de 500 milions d’euros perquè continuï massacrant el Iemen. 

La senyora Arrando renuncia a fer una segona intervenció. 

El senyor Bañón diu al senyor Boadella que el Consell Plenari no és el lloc adequat per parlar 
d’aspectes organitzatius, sinó la Junta de Portaveus. D’altra banda, remarca que l’expedient de 
l’alberg de la Vila Olímpica va entrar quan encara governava CiU.  

Manifesta que donen ple suport als veïns, però que s’abstindran respecte a la proposició.  

El senyor Carmona afirma que el govern no accepta el prec del GMDPPC, perquè és evident que 
no dividiran els turistes en funció de si són turistes de motxilla o no.  

Respecte a la proposició del GMDCiU, recorda que el certificat d’aprofitament urbanístic que va 
permetre que aquest alberg fos possible va ser signat per l’alcalde Xavier Trias. Afirma que, per 
tant, el govern actual no pot aturar aquest projecte si no és que hi troba algun defecte. 
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Manifesta que s’abstindran en atenció als veïns, amb els quals continuaran la lluita per evitar el 
turisme massiu a la ciutat. 

El senyor Boadella agraeix el suport dels grups, que permet que tiri endavant la proposta. 
Assenyala que no té temps d’aprofundir en el motiu pel qual en el certificat d’aprofitament 
urbanístic hi ha la signatura del senyor Trias, però que algun dia poden parlar de la diferència 
entre actes reglats i actes discrecionals. Opina, però, que tots s’han de felicitar de compartir la 
mateixa posició respecte a aquest problema. 

El president afirma que és cert que hi ha hagut una mala interpretació del que s’havia acordat 
respecte als temps i a la distribució de les intervencions entre el GMDPSC-CP i el GMDBComú-
E, tenint en compte que aquest és el segon plenari des que hi ha un acord de govern entre els 
dos grups i que en el plenari anterior es van anar repartint el temps. Manifesta que s’esmerçaran 
més perquè aquesta qüestió quedi més aclarida i la puguin debatre en la propera Junta de 
Portaveus. D’altra banda, opina que ha estat generós amb tots els grups municipals i amb els 
representants dels veïns i veïnes, però que si algú té alguna queixa no té cap inconvenient a 
parlar-ne, com tampoc a posar un rellotge de cara al públic i als grups municipals. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra de la GMDCUP-PA, l’abstenció del GMDPSC-CP i del 
GMDBComú-E, i el vot a favor de la resta de grups.  

Presentada pel GMDERC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Instar el govern del Districte de Sant Martí que, en un període no superior a sis mesos, 
iniciï les accions suficients i necessàries per a elaborar el projecte de remodelació de 
la plaça dels Porxos i de reparació del pàrquing municipal ubicat sota aquesta plaça; 
que el govern del Districte adquireixi el compromís que aquest projecte estarà enllestit 
abans de la finalització del mandat actual, i que tot això es faci amb la participació i el 
consens de totes les parts implicades (comunitat usuaris pàrquing, veïns i veïnes 
plaça dels Porxos, AV, etc.) 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, agraeix la presència de la comunitat 
d’usuaris del pàrquing i de l’Associació de Veïns de Sant Martí de Provençals.  

Manifesta que presenten aquesta proposició amb la voluntat de trobar una solució definitiva a un 
tema que està encallat des de fa temps. Recorda que el 1992 es va construir un aparcament 
subterrani de titularitat municipal a la plaça dels Porxos, amb 302 places en règim de concessió 
per a residents. Explica que s’hi van detectar filtracions i es va adjudicar una obra 
d’impermeabilització el 2005. Assenyala que durant el 2006 es va urbanitzar la plaça i que a 
mitjan desembre del mateix any van aparèixer noves filtracions, molt superiors en nombre a les 
que ja s’havien reparat anteriorment, que van ocasionar danys a l’estructura de l’aparcament i a 
diferents vehicles. Afirma que els vehicles van ser reparats per part de les empreses que 
gestionaven la remodelació, però no els danys ocasionats a l’estructura. Assenyala que, a partir 
d’aquí, van començar un seguit de reclamacions per part dels usuaris, que van ser ateses amb 
major o menor mesura pel Districte de Sant Martí.  

Recorda que el febrer del 2014 el Districte va encarregar un estudi sobre la situació del pàrquing, 
que va constatar que les obres d’impermeabilització no van ser les adequades i que des del 
2007 s’estava produint un deteriorament de l’estructura. Explica que, segons aquest estudi, que 
caldria actualitzar, la solució passaria per tornar a aixecar la plaça i fer una nova 
impermeabilització de la coberta. Afirma que això obriria l’oportunitat de fer una nova 
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remodelació integral de la plaça, que és una actuació molt reivindicada pels veïns i veïnes i que 
permetria resoldre les mancances actuals d’aquest espai, com les relatives a accessibilitat. 

Agraeix a la consellera Campos la bona predisposició del govern a mantenir converses sobre 
aquest tema i a rebre la comunitat d’usuaris del pàrquing i l’associació de veïns, tot i ser 
conscients, tant ERC com els veïns, que no poden demanar que s’acabi tota la plaça en aquest 
mandat. Tot seguit presenta la proposició.  

El senyor Josep M. de la Concepción Martí, en nom de l’Associació de Veïns i Veïnes de Sant 
Martí, agraeix al GMDERC-AM que hagi portat aquest tema al Consell Plenari i a l’equip de 
govern que ja els hagi convocat a una reunió per poder parlar de la plaça i el pàrquing. 

Manifesta que l’Associació, a part de donar ple suport a la comunitat del pàrquing, també 
demana que s’iniciï un procés consultiu sobre la remodelació de la plaça, ja que creuen que no 
satisfà les necessitats dels veïns. Opina que el projecte constructiu hauria d’estar acabat dins 
d’aquest mandat i ser consensuat per totes les forces polítiques del Districte, de manera que no 
pateixi més retards en el proper mandat, independentment de la nova correlació de forces que hi 
pugui haver. 

Afirma que, al seu parer, aquesta remodelació s’ha de veure com una continuació dels canvis ja 
efectuats al carrer de Selva de Mar i a la plaça Eduard Torroja, enllaçant amb la plaça dels 
Porxos, seguint pels jardins de Joaquima Raspall i acabant a la plaça de la Infància. Destaca que 
la remodelació de la plaça de la Infància, que es preveu acabar el 2017, és un exemple a seguir 
quant a col·laboració entre els veïns, els partits polítics, l’associació de veïns i l’equip de govern.  

Conclou que, per tant, donen ple suport a la proposta presentada. 

El senyor Julián Arranz Sarria, en nom de l’Associació de Veïns i Veïnes de Sant Martí de 
Provençals, assenyala que agraeix molt les paraules de la senyora Arrando, que pràcticament ja 
ho ha explicat tot. Assenyala que potser l’únic que s’ha oblidat de dir és que aquest problema ja 
fa quinze anys que el pateixen i que, com a usuaris de pàrquing, volen sol·licitar un escrit en el 
qual es faci constar que els usuaris no són els causants dels danys de l’edifici, per tal que quan 
s’acabi el termini de la concessió no els puguin reclamar danys. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que votaran a favor de la 
proposició, ja que donen suport a totes les iniciatives que redundin en benefici dels veïns i de la 
ciutat. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, expressa el vot a favor del seu grup. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, explica que s’alegren que s’hagi presentat 
aquesta proposta i que, si no ho hagués fet el GMDERC-AM, segurament ho hauria fet el seu 
grup més endavant. Expressa el ple suport del seu grup a la proposició. 

La senyora Maria Arenillas Picañol, del GMDCiU, manifesta que estan totalment d’acord que la 
plaça dels Porxos necessita una remodelació per esdevenir un espai adequat per a l’ús i el gaudi 
dels veïns i per poder resoldre definitivament els problemes de filtracions. 

Afirma que la plaça dels Porxos és una de les diverses places mal projectades al seu moment al 
districte, ja que és una plaça de grans dimensions amb un aprofitament dels espais molt reduït i 
amb un manteniment escàs. Explica que ja s’havia fet un estudi topogràfic d’aquesta plaça a 
inicis de l’any 2015 per remodelar-la, però que sembla que el govern l’ha deixat aturat fins avui. 
Destaca que cal buscar el consens dels veïns per poder fer d’aquest espai el que la ciutadania 
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n’espera, tant a la part interior de l’aparcament com a l’exterior. Finalment expressa el vot a favor 
del seu grup. 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, manifesta que donen suport a la proposta. 

La senyora Eva Campos Paladio, del GMDBComú-E, assenyala que el govern ja tenia previst 
abordar aquest tema i està totalment d’acord amb les demandes dels veïns. Explica que ja hi ha 
un projecte fet, però que cap govern el va dotar al seu moment, i que, per tant, caldrà actualitzar-
lo per dotar-lo. Manifesta que, per tant, votaran a favor de la proposició. 

D’altra banda, assenyala que, atès que li sobra temps, vol dir al GMDCiU que el desnonaments 
que pateix la ciutat són fruit d’un error històric. 

El president demana a la senyora Campos que se cenyeixi al punt que estan tractant.  

La senyora Campos diu al GMDPPC que prefereix una dictadura del poble, com la de Fidel 
Castro, que la dictadura dels mercats a la qual dóna suport el Govern de l’Estat. 

La senyora Arrando agraeix el suport de tots els grups municipals. 

Demana al govern que miri d’atendre la petició que ha fet el senyor Arranz respecte a la redacció 
d’un escrit en el qual consti que els usuaris del pàrquing no són els causants dels danys de 
l’edifici. D’altra banda, diu al govern que, si les coses es fan bé, a vegades és possible obtenir el 
consens de tots els grups.  

La senyora Campos explica que ja ha parlat amb els Serveis Jurídics respecte a l’escrit que s’ha 
sol·licitat i que n’informaran els veïns quan tinguin una resposta. 

La senyora Arrando reitera l’agraïment a tots els grups, i manifesta que esperen que el govern 
compleixi la proposició, tal com ha fet amb relació a la plaça de la Infància. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

Presentada pel GMDC’s: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Instar el govern municipal que convoqui sense demora el Consell de Joventut per tal 
d’abordar les necessitats d’aquest col·lectiu, entre les quals la de disposar d’un 
equipament juvenil 

El president assenyala que aquesta proposició es tractarà conjuntament amb un prec formulat 
pel GMDCiU, també relacionat amb el Consell de Joventut del Districte. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, explica que entre els barris de Sant Martí de 
Provençals i la Verneda i la Pau hi ha més de 4.300 adolescents i joves d’entre deu i dinou anys, 
i que aquests no tenen prou espai ni personal per ser atesos adequadament. Assenyala que han 
elaborat un llistat d’equipaments destinats als joves dels dos barris al districte i que, per tant, 
parlen amb coneixement de causa. A més, manifesta que cal tenir en compte que el risc 
d’exclusió social en aquests barris va en augment. D’altra banda, remarca que en un any i set 
mesos no s’ha convocat el Consell de Joventut, cosa que opina que mostra una manca d’interès 
per aquest col·lectiu.  
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Destaca que el districte de Sant Martí és el que té un major nombre de joves atesos per la 
justícia juvenil, amb 127 joves, i que aquesta xifra va en augment, segons dades de la Direcció 
General d’Execució Penal de la Comunitat de Justícia. Així mateix, afirma que els serveis socials 
han atès gairebé 500 joves d’entre quinze i vint-i-cinc anys al districte, i que aquesta xifra també 
s’està incrementant. 

Explica que han visitat un centre de dia de Sant Martí de Provençals, on hi ha cinquanta famílies 
en llista d’espera, entre les quals hi ha nens que una vegada arriben als dotze anys deixen de 
ser atesos. Assenyala que aquests nois i noies no van al casal o centre cívic perquè no hi troben 
el que necessiten, segon els ho han comunicat ells mateixos.  

Finalment presenta la proposició. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, recorda que el dilluns de la setmana passada 
es va fer una jornada per debatre la reforma dels òrgans de participació a la seu del Districte, en 
la qual es reflexionava sobre com es valorava el funcionament dels òrgans de participació, i que 
ell va dir que hi havia alguns que no podien valorar perquè encara no s’havien convocat, com el 
Consell de Joventut.  

Explica que creuen que els joves del districte tenen prou problemes perquè el govern convoqui 
un òrgan per tractar aquests problemes i per intentar trobar-hi solucions entre tots. A més, 
recorda que alguns grups municipals ja havien demanat anteriorment que es convoqués aquest 
òrgan a principis del 2017. Manifesta que, en qualsevol cas, se sumen a la proposició del 
GMDC’s que com més aviat es convoqui millor. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, explica que estan d’acord amb la 
proposició però que s’abstindran perquè en l’últim plenari ja es va acceptar un prec del 
GMDERC-AM que demanava que el govern convoqués el Consell de Joventut i altres òrgans 
aprovats al cartipàs que encara no s’havien convocat.  

El senyor Ramón Sabaté Puig, del GMDPPC, expressa el vot a favor del seu grup.  

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, explica que, segons el plantejament que fa el 
GMDC’s, sembla que al districte només hi hagi joves a Sant Martí de Provençals, la Verneda i la 
Pau, cosa que li recorda una mica l’obsessió del govern pel Poblenou.  

Assenyala que en el plenari anterior ja es va acceptar el prec del seu grup sobre aquesta 
qüestió, tal com ha recordat la senyora Ruiz, i que estan plenament convençuts que la consellera 
de Joventut, la senyora Sílvia López, convocarà el Consell de Joventut abans d’acabar l’any. 

Diu al senyor Gómez que per participar en el Consell de la Joventut del districte no cal ser 
conseller de districte. A més, remarca que les Joventuts d’Esquerra Republicana han estat les 
úniques joventuts polítiques que han participat en els dos intents de creació de la taula Jove 10. 

Manifesta que estan molt a favor que es convoqui el Consell de Joventut per tractar els 
problemes que afecten els joves, ja que, tot i que aquests problemes siguin transversals, cal que 
siguin debatuts directament pels joves amb els grups del Consell Plenari. 

La senyora Sílvia López Serrano, del GMDPSC-CP, afirma que ja s’ha convocat el Consell de 
Joventut per al dia 1 de febrer de 2017. Assenyala que les entitats ja tenen la convocatòria, però 
que pot ser que encara no hagi arribat als consellers. 



 

 

 38 

Remarca que el fet de no haver convocar aquest òrgan fins ara no vol dir que no s’hagin 
mantingut reunions amb entitats juvenils del districte i que no s’estigui treballant per donar 
resposta a les necessitats dels joves. 

Explica que encara no concretarà les vegades que es reunirà el Consell, perquè esperaran a fer 
la primera trobada per veure què s’acorda. Assenyala que últimament el Consell de Joventut no 
tenia un alt nivell d’implicació per part dels joves, però que és necessari oferir als joves un espai 
de participació. Afirma que, per tant, treballaran per millorar la participació i la implicació dels 
joves i les entitats del districte, cosa que potser passarà per una nova ubicació o un format 
diferent. Explica que si creuen que el Consell no és l’espai adequat, potser optaran per una taula 
de treball, que són més dinàmiques i més participatives. Destaca que, d’aquesta manera, també 
es milloraria la comunicació i la fluïdesa d’informació. 

Finalment, opina que és curiós que el GMDCiU reclami que es convoqui aquest òrgan dues 
vegades l’any, quan en tot el seu mandat només es va fer una trobada. 

El president pregunta qui posicionarà el vot per part del GMDBComú-E. 

La senyora López afirma que la seva intervenció és en nom dels dos grups de govern. 

El president recorda que des de Secretaria es va demanar als portaveus dels grups municipals 
que, per a un bon funcionament del plenari, determinessin quines serien les persones que 
intervindrien de cada grup. En relació amb això, assenyala que el GMDPSC-CP ha posicionat el 
seu vot amb relació a la proposició i ha respost al prec del GMDCiU com a govern, però que ara 
vol saber qui posicionarà el vot per part del GMDBComú-E i si aquest grup farà una intervenció. 

El senyor Jordi Martín López, del GMDBComú-E, explica que la senyora Serrano ha parlat com a 
govern, però que el seu grup es posicionarà també amb un vot en contra.  

La senyora Angulo explica que ja saben que s’havia acceptat un prec sobre aquesta qüestió en 
l’últim plenari, però que no s’ha fet cas del que s’havia demanat i aprovat en el Consell Plenari. 

Remarca que ells parlen de dos barris en concret perquè a Sant Martí de Provençals i a la 
Verneda i la Pau no hi ha el mateix nombre d’equipaments destinats a adolescents i joves que a 
altres barris del districte.  

Afirma que és veritat que ERC té molta presència en aquest àmbit, però que estan demanant 
casals no polítics perquè els adolescents i joves tinguin un desenvolupament imparcial. 

El senyor Gómez manifesta que celebren que es convoqui aquest òrgan perquè el seu grup 
sempre estarà a la disposició dels joves per tractar els seus problemes. Assenyala que, si bé 
se’ls ha dit que el govern de CiU només va fer una convocatòria en el mandat anterior, com a 
mínim n’ha fet més que el govern actual fins ara. Afirma que, en qualsevol cas, el seu grup hi 
serà present, sempre que els convoquin.  

La senyora Ruiz diu a la senyora Angulo que demanar el mateix en dos plenaris consecutius no 
és raonable i que s’ha de donar una mica més de marge de temps. Opina que potser hauria estat 
molt més útil demanar directament un equipament per als joves de Sant Martí. 

Explica que ha escoltat moltes vegades que els joves no participaven en el Consell de Joventut i 
que, per tant, potser cal plantejar-se on són els joves i com poden i volen participar.  

El senyor Sabaté declina fer una segona intervenció. 
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La senyora López remarca que el prec que es va presentar en l’últim plenari donava com a 
marge de temps per convocar el Consell de Joventut fins al desembre, i que ja està convocat. 
D’altra banda, explica que a la segona planta del centre d’art contemporani Piramidón hi ha un 
espai per a joves al qual poden anar-hi els joves de la Verneda i la Pau, i que estan intentant 
trobar un equipament per a joves a Sant Martí de Provençals. 

El president manifesta que entén que el govern ha acceptat el prec del GMDCiU. 

La senyora López afirma que no l’accepten, atès que ja s’ha convocat el Consell de Joventut. 
Explica que la directora de Serveis a les Persones i al Territori li ha enviat la convocatòria i, en 
teoria, les entitats ja l’han rebut. Assenyala que, si hi ha hagut algun problema amb l’enviament 
de la convocatòria als consellers, ja ho comunicarà i segur que la rebran en breu. 

El president manifesta que entenen que el que s’havia de convocar abans d’acabar l’any s’ha 
convocat per a l’1 de febrer de 2017. 

La senyora López precisa que s’havia de convocar aquest òrgan abans de final d’any. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDPSC-CP i del GMDBComú-E, l’abstenció del 
GMDCUP-PA, i el vot a favor de la resta de grups.  

Presentada pel GMDPPC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Que se encargue un proyecto de estudio desde Josep Pla a Bac de Roda que permita 
un carril de acceso con mayor longitud que pueda absorber mejor el alto volumen de 
tráfico en paseo Garcia Fària 

El senyor Ramon Sabaté Puig, del GMDPPC, explica que presenten aquesta proposició atès que 
els veïns de l’entorn de l’entrada del carrer de Selva de Mar a la ronda del Litoral pateixen des de 
fa anys una forta contaminació acústica a causa de la falta de fluïdesa del trànsit en aquesta 
zona, sense que l’Administració municipal faci cap acció per resoldre aquest problema. Tot 
seguit presenta la proposició.  

La senyora Mireia Soler Botella, en nom de l’Associació de Veïns i Veïnes del Front Marítim, 
manifesta que, en primer lloc, volen expressar la seva solidaritat amb els veïns de la Vila 
Olímpica. 

Assenyala que no saben si el carril que proposa el GMDPPC seria una solució o no al problema 
que pateixen els veïns, però que el cert és que no s’han adoptat mesures per resoldre’l. Explica 
que en el Consell Plenari es va acordar la presència en aquest punt de la Guàrdia Urbana i de 
senyals que recordessin que a la ciutat està prohibit l’ús del clàxon, però que això no s’ha fet, de 
manera que cada dia, de set a nou del matí, els veïns han de suportar el soroll dels clàxons que 
provenen de la cruïlla de Selva de Mar amb Garcia Fària. Manifesta que, per tant, demanen que 
es faci un estudi per trobar una solució a aquest problema i que aquesta es consensuï després 
amb els veïns. 

Afirma que el passeig Garcia Fària hauria de ser una zona de poc trànsit, com ho era fins fa molt 
poc, i que no saben si l’augment del trànsit i de la velocitat en aquesta via podria tenir alguna 
cosa a veure amb les obres a l’eix Pere IV o amb la superilla. Assenyala que passa el mateix al 
passeig Taulat, amb l’agreujant que en aquest passeig hi ha les escoles Grèvol, L’Arenal de 
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Llevant i El Xalet de la Paperera, i un parell d’escoles bressol privades. Explica que el cotxes 
circulen amb molta velocitat pel passeig Taulat, mentre que al carrer Provençals, a l’altura del 
centre Grèvol, hi ha una limitació de velocitat de 40 km/h. Manifesta que, per tant, volen que 
s’estudiï tota aquesta zona, i no només la incorporació a la ronda. 

Destaca que la contaminació provinent del cinturó Litoral que pateixen al Front Marítim ara s’ha 
agreujat amb l’augment de trànsit al passeig Garcia Fària i al carrer Taulat. Explica que TV3 
informa cada dia a les set del matí que el cinturó està col·lapsat des de la zona Fòrum fins a 
Colom, motiu pel qual els cotxes surten per on poden, com per Taulat i Garcia Fària. Remarca 
que tot aquest trànsit provoca una contaminació acústica i atmosfèrica que afecta una zona 
residencial amb veïns, que estan clarament perjudicats per aquest accés pel cinturó i per 
l’augment de trànsit al barri. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, assenyala que, mentre tota la ciutat es 
planteja com reduir l’ús del cotxe per tal de recuperar espais, fer minoritari el trànsit privat i 
disminuir la contaminació, el PP és dels pocs partits que encara no ha entès que les polítiques 
que cal desenvolupar a partir d’ara han d’estar dirigides a reduir l’abús del cotxe. Manifesta que 
la senyora Soler té tota la raó i estan d’acord que cal trobar una solució al problema que pateixen 
els veïns d’aquesta zona, però que pensen que la mesura que es proposa no planteja 
alternatives, sinó que vol continuar fent que el cotxe sigui l’opció majoritària.  

Assenyala que hi ha exemples de mesures que s’han aplicat a altres ciutats que poden contribuir 
a reduir el trànsit i la contaminació. Explica que a Londres es cobra una taxa de tretze euros per 
accedir en cotxe al centre de la ciutat; que a Berlín, a més d’això, també s’han delimitat unes 
zones de baixes emissions a les quals no poden accedir els vehicles més contaminants, i que a 
Estocolm es va aprovar en referèndum l’aplicació d’una taxa ambiental que han de pagar tots els 
conductors en entrar a la ciutat, impost que ha reduït entre un 20 i un 25% el trànsit al nucli urbà. 
Opina que la ciutat ha d’avançar en aquest sentit i que, per això, votaran en contra de la 
proposició. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, demana que, després de tantes peticions 
dels veïns de la zona, es faci l’esforç de buscar solucions eficients a aquest problema, ja que no 
es pot consentir que els veïns pateixin d’aquesta manera des de fa tant de temps. 

Manifesta que votaran a favor de la proposició, i que esperen que en el proper plenari no s’hagin 
de tornar a presentar les mateixes propostes perquè el govern en faci cas. 

D’altra banda, remarca que la proposició del seu grup parlava de «disposar d’un equipament 
juvenil», ja que sembla que alguns no se n’han adonat.  

El senyor Sergi Alcon i Gibert, del GMDERC-AM, afirma que Barcelona està malalta de 
contaminació sonora i de l’aire, tal com es va dir en les conferències que van fer el president del 
seu grup, Alfred Bosch, i el regidor Jordi Coronas al Col·legi d’Arquitectes de Catalunya.  

Manifesta que, d’entrada, pensen que aquesta proposta està ben enfocada, però que tenen una 
visió metropolitana d’aquesta qüestió. Pel que fa a això, opina que el Pla general metropolità de 
l’any 1976 és un marc que s’ha de superar i que algun dia caldrà fer-ne una modificació global.  

Assenyala que, després de sentir la senyora Soler, se li ha acudit fer una proposta d’esmena in 
voce, ja que la proposició demana que es faci un estudi, però alhora dóna una solució molt 
concreta. Opina que, tal com ha dit la senyora Soler, no es tracta tant de plantejar directament la 
solució, sinó que hi hagi un estudi que prevegi una sortida al problema. Explica que el seu grup 
ha visitat els veïns de Diagonal Mar i de tota aquella zona, i que és evident que tenen un 
problema, igual que al carrer Carmen Amaya, que és l’altra entrada de la ronda.  
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Manifesta que s’esperarà a la segona ronda d’intervencions per completar la petició que planteja. 

El president informa el senyor Alcon que, un cop algun grup ha expressat el seu vot, ja no es 
poden fer transaccions. Per tant, insta els grups a debatre les transaccions amb anterioritat a la 
celebració del plenari. Davant les objeccions d’alguns consellers, explica que intentaran fer una 
consulta jurídica mentre continua el debat. 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, manifesta que no creuen que allargar 
aquest carril sigui la solució per absorbir l’alt volum de trànsit de la zona. 

El senyor Jordi Martín López, del GMDBComú-E, diu a la senyora Soler que ha pres nota de tot 
el que ha dit, però que es limitarà a respondre la proposició del GMDPPC. Manifesta que, en 
primer lloc, vol preguntar si la proposta tan concreta que planteja la proposició es basa en algun 
estudi que ha fet el GMDPPC o alguna entitat. 

El president assenyala que abans s’ha oblidat de donar la paraula al GMDCiU, i es disculpa.  

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, recorda que ja fa entre un any i mig i dos anys 
que es planteja aquest problema. Assenyala que les rondes, que són del 1992, s’han quedat 
petites i que els carrils d’acceleració i desacceleració dels accessos a la ronda Litoral són curts. 
Manifesta que, per tant, el seu grup no posarà traves al fet que es comenci a treballar en algun 
tipus de solució per a l’accés a la ronda des d’aquesta zona. 

Explica que hi havia un projecte, que es va aturar, per canviar de sentit el passeig Calvell, que 
ara té dos carrils que van cap a una banda i dos que van cap a l’altra, que remarca que són 
totalment inútils perquè es pot anar en direcció a Badalona per la part alta de la ronda. Manifesta 
que el seu grup donarà suport a recuperar aquesta opció, a estudiar l’allargament de l’accés a la 
ronda, i a tot el que pugui ajudar a resoldre un problema que és evident i que es planteja 
reiteradament en cada plenari. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, diu al senyor Martín que, quan va néixer el 
projecte de les rondes, hi havia una entrada molt més longitudinal, però, com que feia falta espai 
per a zona d’aparcaments, es va treure espai a aquesta entrada, ja que aleshores no es preveia 
que l’entrada de Selva de Mar s’arribaria a massificar tant.  

Remarca que la proposició no pretén resoldre els problemes de trànsit o de contaminació a 
Barcelona, sinó trobar solucions per a un problema de soroll que pateixen els veïns. Assenyala 
que es tracta de millorar aquesta entrada per donar-li més fluïdesa, ja que per evitar els sorolls 
cal evitar els taps. 

D’altra banda, afirma que no coneix la transacció proposada pel GMDERC-AM. Assenyala que 
votaran a favor de la qualsevol proposta que ajudi els veïns, però que creu que en aquest cas es 
busquen arguments d’última hora per no votar a favor de la proposta perquè l’ha presentat el 
GMDPPC. Opina que cal estar per sobre d’aquestes coses i buscar solucions.  

La senyora Ruiz remarca que el que cal fer per evitar taps és reduir el trànsit, tal com s’està fent 
al túnel de les Glòries i com els veïns volen que es faci a la Meridiana. Manifesta que estan 
d’acord que s’ha de buscar una solució a aquest problema, però que cal fer-ho mirant endavant i 
no pas mirant el que s’ha fet sempre, que ha estat deixar espai per als cotxes.  

La senyora Angulo subratlla que els veïns estan demanant una solució, i que si aquesta no pot 
ser una solució de gran abast, s’opti per una de més modesta, però que la qüestió és aplicar-la al 
més aviat possible. A més, opina que, si ja hi ha un projecte fet, també caldrà tenir-lo en compte. 
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El senyor Alcon assenyala que hi ha un precedent de proposta de transacció in voce, i demana 
que es consulti l’acta d’aquell dia en concret i es miri si prèviament hi havia hagut 
posicionaments, per evitar que això torni a passar en altres plenaris. 

Diu al senyor Gallardo que s’ha equivocat en el seu judici, ja que ha esta la senyora Soler la que 
ha aportat la idea de modular millor la proposta. Explica que les paraules del portaveu del 
GMDPPC els obliguen a abstenir-se, però que, tanmateix, vol que consti en acta que creuen que 
hi ha d’haver un estudi sobre la solució concreta per a aquesta zona i una visió general del 
cinturó del litoral. A més, diu al senyor Gallardo que ERC sí que creu en el diàleg, i que els 
diàlegs es demostren amb fets i no paraules. 

Demana que, si s’aprova proposta, l’estudi sigui transparent i accessible, i prevegi totes les 
opcions possibles. Finalment expressa l’abstenció del seu grup.  

El senyor Boadella reitera que voten a favor de la proposició. 

El senyor Bañón expressa el vot en contra del seu grup. 

El senyor Martín explica que ja fa uns tres o quatre mesos que es va demanar a Mobilitat un 
estudi en profunditat de la situació que pateixen els veïns del Front Marítim des de fa molts anys. 
D’altra banda, manifesta que li agradaria saber per què CiU, si tenia un estudi per obrir el 
passeig de Calvell, no ho va fer. Explica que el govern ha recordat als responsables de Mobilitat 
que hi havia aquest estudi i que plantegen poder fer aquesta obertura en el futur per reduir una 
mica el trànsit.  

Afirma que no creu, en cap cas, que l’ampliació d’un carril a la ronda redueixi el trànsit. Manifesta 
que, en canvi, sí que creu que trobaran la solució a aquest problema posant a l’agenda política 
un problema com la contaminació i el trànsit de la ciutat i tractant de complir un pla de mobilitat 
acordat fa uns anys i un pla de reducció de la contaminació que s’ha presentat fa uns mesos. 
Opina que, en comptes d’ampliar carrils, cal buscar mesures que portin a reduir el trànsit. En 
aquest sentit, demana al senyor Gallardo que parli amb els seus caps de Madrid i els demani 
més inversió a Rodalies i no tanta a l’AVE fins que no es resolgui el problema del trànsit a les 
grans ciutats. 

Conclou que, per tant, votaran en contra de la proposició. 

El senyor Gallardo diu al senyor Martín que no hi ha cap resposta per al que diu, tenint en 
compte que la política del govern és fer superilles, generar taps i crear veïns de primera i de 
segona.  

Diu al senyor Alcon que agraeix la seva abstenció, però que no es tracta de votar segons a un li 
agradi o no el que ha dit l’altre, sinó que s’han de decidir els posicionaments abans. 

El president assenyala que a la Junta de Portaveus aclariran la qüestió de les transaccions, 
d’acord amb el Reglament orgànic de l’Ajuntament de Barcelona. Reitera que no es poden 
formular ni es poden votar transaccions una vegada ja s’ha sotmès a votació una proposició. 
Explica que, tanmateix, és cert que hi ha algun precedent d’acceptació d’alguna transacció in 
voce, tot i que normalment estan previstes en casos de correccions ortogràfiques o d’estil. 

Es rebutja la proposta amb el vot a favor del GMDPPC, del GMDCiU i del GMDC’s, l’abstenció 
del GMDERC, i el vot en contra de la resta de grups.  

Presentada pel GMDCUP:  
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Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Posicionar-se a favor que, al PEUAT, el Districte de Sant Martí consti a la seva totalitat 
com a zona de decreixement turístic (Zona 1), i d’aquesta manera es faci constar a les 
administracions pertinents (tractada conjuntament amb la proposta d’acord número 1) 

Es rebutja la proposta amb el vot a favor del GMDCUP-PA, les abstencions del GMDBComú-E i 
del GMDERC-AM, i els vots en contra de la resta de grups. 

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

No hi ha assumptes a tractar. 

c) Precs 

Presentat pel GMDCiU: 

Que el Districte de Sant Martí cedeixi un nou espai al Poblenou al qual l’ACR de 
Comissions de Festes de Carrers del Poblenou pugui traslladar el seu magatzem i 
espai de treball i, així, poder continuar organitzant la festa major, les cavalcades de 
Reis, etc. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, manifesta que presenten un prec en 
reconeixement de la tasca que fa l’Associació Cultural i Recreativa de Comissions de Festes de 
Carrers del Poblenou, i en reconeixement també del fet que disposa d’un espai al Port Olímpic 
amb mancances importants. Assenyala que, per exemple, aquest local té goteres des de fa 
temps i necessita un lavabo. 

Explica que el govern ja ha fet alguns contactes per resoldre el problema del lavabo, però que, 
més enllà dels aspectes puntuals i de les humitats, creuen que cal afrontar la ubicació d’un espai 
per a l’associació que organitza la Festa Major del Poblenou, les cavalcades de Reis o els 
carnavals, perquè pugui treballar en l’àmbit del Poblenou i en unes condicions dignes que 
estiguin a l’altura d’allò que aporta al barri. 

El senyor Jordi, en nom de l’ACR de Comissions de Festes de Carrers del Poblenou, explica que 
fa cinc o sis anys van treballar al Port Olímpic, on estaven en una situació molt precària i enmig 
dels camions d’escombraries, i que van haver de fugir d’allà per una plaga de puces. Assenyala 
que aleshores el Districte els va adjudicar un espai a les Glòries, on la primera setmana els van 
robar totes les eines i d’on van haver de marxar fa un o dos anys a causa de les obres de les 
Glòries. Afirma que ara els han tornat a donar un espai al Port Olímpic, on s’han trobat amb 
goteres que els han destrossat algun material. Explica que els han condicionat l’espai i ara està 
en millors condicions, però que estan com a rellogats. Manifesta que la petició de la seva entitat 
és que es busqui una ubicació permanent entre els locals buits que hi ha al barri on puguin 
desenvolupar la seva tasca sense anar d’un lloc a l’altre. 

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Treball Digne, Cultura i Promoció 
Econòmica, afirma que el govern és el primer a reconèixer la gran tasca que fan les entitats, no 
només del Poblenou, sinó de tot el districte.  

Explica que l’entitat podrà continuar a les instal·lacions que ara ocupa al Port Olímpic fins al 
2020, com a molt, ja que és quan acaba el conveni. Afirma que no poden permetre les males 
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condicions en què ha de desenvolupar la seva tasca aquesta entitat, però que ara mateix no 
disposen de cap local alternatiu. Manifesta que, no obstant això, accepten el prec, ja que és 
voluntat del govern trobar un espai que resolgui les mancances actuals, no tan sols de les 
entitats del Poblenou, sinó de la resta d’entitats del districte que tenen les mateixes necessitats. 

El senyor Boadella agraeix la presència de l’ACR. Agraeix també al govern que la petició que 
han formulat formi part del seu full de ruta, i manifesta que esperen que hi pugui donar 
compliment abans que acabi la concessió del Port Olímpic.  

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDCiU: 

Que el govern del Districte convoqui el Consell de Joventut a inicis de l’any 2017 amb 
el compromís de mantenir una regularitat com a mínim semestral per al que resta de 
mandat (tractat conjuntament amb la proposició / declaració de grup del GMDC’s) 

No s’accepta el prec. 

Presentat pel GMDERC: 

Que el govern del Districte de Sant Martí convoqui en un període no superior a tres 
mesos la Comissió de Seguiment i Manteniment de la Gran Via conforme amb el que 
es va establir en el moment de signar el compromís 

El senyor Sergi Alcon i Gibert, del GMDERC-AM, presenta el prec, i recorda que el 
semicobriment de la Gran Via es va inaugurar el 2006. Explica que ells hi van ser presents i que, 
com a grup polític, van fer el seguiment del manteniment de la Gran Via, que tenia moltes 
mancances en relació amb les vidrieres, que tapen les estacions del tramvia, els seients i les 
passarel·les. Assenyala, però, que ni en aquell moment es va convocar aquesta comissió.  

Afirma que la recollida pneumàtica no funciona bé i el manteniment no és l’adequat. En aquest 
sentit, recorda que el seu grup va presentar un prec perquè es reparessin alguns desperfectes 
que hi havia a la plaça Espronceda i es netegessin les fonts. Explica que, gràcies a la seva 
acció, es van fer millores a les rajoles, però que les fonts continuen estant en un estat bastant 
deplorable, sobretot les de la banda nord. Assenyala que, a més, els veïns demanen altres 
coses, com zones esportives o dissenys més pràctics.  

Opina que és evident que fa falta un pla de xoc per a aquesta zona de la Gran Via de tres 
quilòmetres i que, a més a més, és travessada per la rambla Prim. A més, explica que la 
Plataforma del Nord-Est, que aplega cinc associacions de veïns, també demana que tota la 
rambla Prim pugui tenir continuïtat fins a dalt.  

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, manifesta 
que accepten el prec, tot i la seva ampliació. Explica que ja van dir en l’Audiència Pública que 
convocarien aquesta comissió sobre la Gran Via, i que de fet això es farà al mes de gener. 
Remarca que, a més, ha expressat aquest compromís per escrit, tal com se li va demanar.  

El president manifesta que entenen que aquesta resposta per escrit es farà arribar a tots els 
grups municipals. 
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El senyor Alcon recorda que en el prec del seu grup que es va aprovar es demanava que es 
convoquessin diferents òrgans. Explica que de moment ja s’ha convocat el Consell de Joventut, 
però que n’hi ha tres més que encara estan pendents.  

La senyora Falgueras assenyala que després hi ha una pregunta sobre memòria històrica i ja 
comentaran també la convocatòria d’aquest òrgan. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDC’s: 

Que se estudie la posibilidad de construir alrededor del Pabellón de la Mar Bella un 
Centro Deportivo Municipal para dar servicio a los vecinos que viven cerca del litoral 
tanto del barrio de Diagonal Mar y el Front Marítim como del Poblenou 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, explica que presenten aquest prec per 
l’augment de població del Front Marítim, Diagonal Mar i el Poblenou; per la necessitat que tots 
els barris tinguin un mínim d’equipaments esportius; per l’existència del Pavelló de la Mar Bella, 
que té una pista d’atletisme al costat, i per la gran quantitat d’abonats que té el poliesportiu Can 
Felipa, que està a una distància superior a un quilòmetre. Tot seguit formula el prec.  

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, conseller d’Esports, Comerç i Parcs i Jardins, 
assenyala que el Pla director d’instal·lacions i equipaments esportius de Catalunya és 
l’instrument jurídic i tècnic que planifica les actuacions en matèria de pràctica esportiva, en les 
seves diferents vessants d’iniciació, formació, competició, recreació i manteniment. Afirma que 
aquest pla estableix les característiques de les diferents xarxes d’equipaments esportius i 
defineix les prioritats d’actuació.  

Explica que l’Ajuntament de Barcelona, en els darrers anys, ha planificat i ponderat les 
necessitats d’instal·lacions esportives de la ciutat per poder actuar en política esportiva a través 
dels seus plans estratègics de l’esport, elaborats en col·laboració amb experts, entitats, 
associacions esportives i gestors d’equipaments, i d’acord amb el Pla director dels equipaments 
esportius municipals. Assenyala que planifiquen, no només des del punt de vista de les 
mancances, sinó també en funció de la viabilitat futura de les instal·lacions i tenint present 
l’oferta privada existent. Afirma que, des d’aquest punt de vista, es planteja que els ciutadans i 
ciutadanes tinguin un centre esportiu de la xarxa tant pública com privada a deu minuts a peu de 
casa seva. Destaca que la xarxa de centres esportius municipals amb abonats del districte de 
Sant Martí compleix a bastament aquesta premissa i és la que té més nombre d’instal·lacions a 
la ciutat, amb 9 del total de 44, així com el percentatge d’abonats més elevat, que és d’un 18% 
segons dades de l’octubre passat. Subratlla que el mercat dels serveis esportius municipals de 
Sant Martí es troba estabilitzat des de fa anys i es caracteritza per la seva redistribució al territori.  

Explica que el CEM Maresme és l’equipament esportiu de referència dels veïns i veïnes de 
Diagonal Mar i el Front Marítim, ja que el 70% dels seus abonats i abonades viuen en aquest 
barri, mentre que el CEM Can Felipa té un 38,45% d’abonats d’aquesta zona, i el CEM Nova 
Icària, un 10%. Afirma que la construcció d’un nou centre esportiu municipal al voltant del CEM 
Marbella no suposarà una major cobertura de l’oferta esportiva actual, ni l’increment del nombre 
d’abonats a la xarxa d’instal·lacions esportives municipals de la ciutat, sinó que generarà el 
traspàs d’usuaris d’altres centres propers que donen servei als veïns i veïnes del barri, fet que 
tindrà un impacte negatiu en el compte d’explotació dels tres CEM esmentats.  
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Assenyala que l’oferta de serveis esportius generada a les instal·lacions esportives municipals és 
atractiva i respon a una demanda que té una certa progressió, cosa que afavoreix potenciar 
noves millores de les infraestructures actuals, tenint en compte el desgast que genera l’ús 
intensiu d’aquestes instal·lacions i el compliment obligatori dels marcs normatius successius, en 
comptes d’engegar-ne de noves. Manifesta que, per tant, no poden acceptar el prec. Explica 
que, de tota manera, en aquest mandat s’està treballant en l’actualització del mapa 
d’instal·lacions esportives de la ciutat, per tal de donar resposta a les noves necessitats 
generades per la constant evolució del sistema esportiu. 

El senyor Heredero assenyala que, si el govern considera un àmbit d’influència circular al voltant 
de les instal·lacions i es té en compte la ubicació del Pavelló de la Mar Bella al costat del mar, 
difícilment s’assolirà la ràtio que el govern considera necessària per fer un nou centre esportiu 
municipal. Remarca que, tanmateix, aquest pavelló queda lluny dels equipaments esmentats.  

Afirma que es tracta d’aprofitar una instal·lació existent al barri per donar servei als veïns de la 
zona amb una inversió moderada. Assenyala que sembla que el fet que alguns veïns puguin 
tenir accés a piscines privades no els fa mereixedors de tenir un equipament esportiu públic.  

No s’accepta el prec. 

Presentat pel GMDPPC: 

Que se revise el expediente del albergue de Vila Olímpica de Sant Martí, con el fin de 
retirar la licencia de albergues si no cumple de forma total las ordenanzas y 
disposiciones de la legislación, dado que este tipo de establecimientos no aportan 
turismo de calidad y provocan problemas de convivencia y masificación en el barrio 
Vila Olímpica (tractat conjuntament amb la proposició / declaració de grup del GMDCiU) 

No s’accepta el prec. 

Presentat pel GMDCUP: 

Instar el govern a la realització de reunions tècniques de territori amb la Comissió de 
Memòria i Gènere per tal de treballar un mapa d’espais lliures per anar avançant en el 
nomenclàtor de dona al Districte de Sant Martí  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, explica que consideren que el 
nomenclàtor forma part de la història pròpia i diu molt de com les societats entenen i valoren el 
món. Afirma que, en aquest sentit, el nomenclàtor masculí encara és dominant als carrers de la 
ciutat, fruit d’un sistema patriarcal que ha invisibilitzat les dones al llarg de la història. Manifesta 
que, per tant, volen que s’impulsi el nomenclàtor de dones de manera àgil i compromesa des del 
Districte amb les persones que ja hi treballen per tal d’avançar en l’exercici de justícia vers les 
dones pel que fa a la memòria històrica. Finalment formula el prec.  

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, manifesta 
que transmetran la petició a Serveis Tècnics, i informa que aquest tema, junt amb altres, passarà 
a ser responsabilitat del Consell de Memòria Històrica, Cultura i Patrimoni. Anuncia que es 
convocarà aquest òrgan a principis o mitjans de febrer, i que s’espera que la Comissió de 
Memòria i Gènere estigui disposada a formar-ne part.  

Explica que la Comissió de Memòria i Gènere hauria de fer la proposta i sotmetre-la al Consell 
de Dones, ja que és matèria del seu àmbit, i la proposta hauria de ser aprovada definitivament 
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pel Consell de Memòria Històrica i, finalment, pel Consell Plenari de Districte, per tal de poder-la 
elevar a la Ponència de Nomenclàtor de Barcelona.  

Conclou que accepten el prec. 

La senyora Ruiz manifesta que no li queda gaire clar si això es treballarà en un espai concret. 

La senyora Falgueras explica que els Serveis Tècnics es posaran en contacte amb la Comissió 
de Memòria i Gènere per treballar aquest mapa d’espais que es puguin batejar amb noms de 
dones, però que els noms ha d’aprovar-los el Nomenclàtor a proposta del Consell de Dones i del 
Consell Plenari de Districte. 

S’accepta el prec. 

d) Preguntes 

Presentada pel GMDERC: 

Quantes llicències per a establiments hotelers i albergs estan afectades per la 
moratòria al nostre districte, quantes estan actualment en tràmit i quantes han estat 
atorgades amb posterioritat a la moratòria? En cada un dels tres casos, quantes 
places representen i on s’ubiquen? 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, formula la pregunta.  

El senyor Jordi Martín López, conseller de Participació i Transparència, Economia Social i 
Cooperativa i Turisme, assenyala que lliurarà la resposta per escrit, tal com s’ha demanat.  

Informa que hi ha quatre establiments afectats per la moratòria, que sumen un total de 970 
places, situats a Tànger, 34; Àvila, 66; Pere Quart, 62; i Freser, 5. Precisa que el primer és una 
pensió i l’últim un alberg. Pel que fa a establiments amb llicència actualment en tràmit, explica 
que n’hi ha un: el d’avinguda Diagonal 209, que té 776 places. D’altra banda, afirma que hi ha 
quatre establiments amb la llicència concedida amb posterioritat a l’entrada en vigor de la 
moratòria pel fet de disposar de certificat d’aprofitament urbanístic previ a la moratòria, que 
sumen 1.858 places i es troben als llocs següents: Llull, 160; Badajoz, 148; Ramon Turró, 169; i 
avinguda Icària, 145.  

El president manifesta que agrairan que es facilitin a Secretaria les respostes per escrit per 
poder-les fer arribar a tots els grups.  

Pregunta presentada pel GMDC’s: 

¿Cómo y cuándo piensa contactar Districlima con los equipamientos existentes en el 
barrio de la Vila Olímpica para que se conecten a la red frío y calor que se está 
instalando en la avenida Icària, y así rentabilizar la inversión tan importante que se ha 
llevado a cabo en los últimos meses, para hacer llegar esta red hasta el Hospital del 
Mar? 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, explica que fan aquesta pregunta ateses les 
obres que s’estan realitzant al barri de la Vila Olímpica per fer arribar la xarxa de fred i calor de 
Districlima fins a l’Hospital del Mar, ateses les molèsties que s’estan ocasionant als petits 
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comerciants del barri pel retard de les obres i per la coincidència amb la campanya de Nadal, i 
atesa la voluntat de molestar al menys possible els veïns amb noves hores de connexió als 
equipaments existents que es puguin beneficiar d’aquesta xarxa. Tot seguit formula la pregunta.  

La senyora Eva Campos Paladio, consellera de Salut, Medi Ambient, Neteja, Cooperació 
Internacional i Habitatge, manifesta que la voluntat del Districte i del regidor és aprofitar aquest 
sistema, perquè minimitza el consum d’energia d’origen fòssil, redueix l’emissió de gasos 
d’efecte hivernacle, i redueix els refrigerants que s’expulsen a l’atmosfera, els sorolls i les 
vibracions, entre altres coses. Afirma, però, que els equipaments existents només es podran 
connectar a aquesta xarxa quan el seu sistema de fred i calor arribi al final de la seva vida útil, i 
que s’hi connectaran tots els nous equipaments que es facin. 

El senyor Heredero recorda que la inversió per a aquesta infraestructura que travessa la meitat 
de la Vila Olímpica és superior a 9 milions d’euros, segons es va explicar al Consell de Barri. 
Explica que entenen que una infraestructura d’aquesta magnitud o es rendibilitza o està 
destinada a fracassar, ja que els recursos públics a través de concessions no poden ser 
il·limitats. Opina que, abans de fer una inversió d’aquestes característiques, cal estar segur que 
els equipaments públics i privats estiguin en disposició de connectar-s’hi.  

D’altra banda, remarca que properament el barri patirà novament obres amb la remodelació de 
l’avinguda Icària, i que considerarien inacceptable que no es fessin coincidir aquestes obres amb 
les obres de connexió, per tal de no tornar a ocasionar perjudicis als veïns i als comerciants. 

La senyora Campos afirma que el sistema és totalment rendible, no només des del punt de vista 
econòmic, sinó també des del punt de vista ambiental, que és més important. Manifesta que ara 
no té les dates exactes de les obres, però que les consultarà i les passarà per escrit. 

El president pregunta als grups si volen continuar amb el plenari, atès que és mitjanit. Davant 
l’aprovació dels grups, manifesta que continuaran amb la sessió. 

Pregunta presentada pel GMDPPC: 

¿Qué actuación piensa acometer el gobierno municipal para atender las peticiones de 
los vecinos que padecen tanto incivismo en el Triángulo Golfo? 

El senyor Ramon Sabaté Puig, del GMDPPC, explica que els veïns de la zona de l’entorn dels 
carrers Almogàvers i Joan d’Àustria continuen patint actes d’incivisme, malgrat la presència 
d’agents cívics. Assenyala que, en les audiències i els consells de barri, els veïns han denunciat 
el poc cas que fan els incívics de les recomanacions dels agents cívics que actuen a la zona. 
Afirma que els veïns sol·liciten la substitució d’aquest agents per Guàrdia Urbana, per tal que faci 
complir les ordenances municipals i garanteixi així la tranquil·litat del barri. Finalment formula la 
pregunta. 

El senyor Jordi Marzo Fitó, conseller de Memòria Històrica, Seguretat i Prevenció, remarca que 
no estan parlant d’una qüestió de seguretat sinó de civisme, i que per això calen sobretot agents 
cívics i no Guàrdia Urbana. Explica que, en el marc del Pla d’actuació integral del Districte de la 
zona lúdica del Poblenou, han dut a terme una intervenció de proximitat amb contacte periòdic 
amb els veïns per tal de recollir, valorar, informar i tractar les situacions relacionades amb la 
zona d’oci nocturn al barri del Parc i la Llacuna. Assenyala que, durant el 2016, s’ha treballat per 
tal que els locals d’oci nocturn puguin distingir-se amb el segell de qualitat de festa, cosa que vol 
dir que compten amb un seguit de recursos i serveis relacionats amb els criteris de prevenció de 
les drogodependències i de reducció de riscos pel que fa a les conductes de risc en l’àmbit de la 
salut pública.  
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A més, explica que, des del setembre d’enguany, s’ha iniciat un projecte de participació conjunta 
de les taules de convivència del Parc i la Llacuna i del Poblenou. Destaca que és una proposta 
de treball basada en els eixos de convivència, seguretat i manteniment que aplica una nova 
metodologia de diagnòstic compartit, elaboració de propostes conjuntes i avaluació final. 

El senyor Sabaté afirma que el conseller Marzo ha dit tantes coses que no s’ha aclarit. Pregunta 
què pensa fer el govern municipal davant el fet que els veïns veuen que no es fa cas dels agents 
cívics i volen Guàrdia Urbana perquè faci complir les ordenances. 

El senyor Marzo opina que ha quedat ben clar el que es fa des del govern. Afirma que, en tot 
cas, pot passar-ho per escrit. 

Presentada pel GMDCUP: 

En quin moment i com es planteja el govern fer aquest procés participatiu per decidir 
els usos de la masia de Can Miralletes? 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, explica que fan aquesta pregunta perquè 
ja fa uns mesos que el govern va comunicar a les veïnes que s’engegaria un procés participatiu 
per decidir els usos de la masia de Can Miralletes. Tot seguit formula la pregunta.  

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Treball Digne, Cultura i Promoció 
Econòmica, recorda que en el Consell de Barri de Clot-Camp de l’Arpa del passat 30 de juny van 
informar del projecte per definir el nou servei infantil i familiar a l’espai de Can Miralletes. 
Assenyala que es va explicar que aquest procés de consulta i participació s’estructurava en 
diferents fases. Afirma que una primera fase és informar els veïns i les entitats del Consell de 
Barri i els diferents departaments del Districte per tal de treballar de manera conjunta, que és el 
que es va fer en el Consell de Barri.  

Explica que actualment estan identificant les diferents entitats susceptibles de participar en el 
procés per convidar-les a una sessió presencial per recollir propostes. Manifesta que les entitats 
que en principi està previst convocar són l’Agrupament Escolta Terra-Nova, les escoles Antoni 
Balmanya, Miralletes i Dovella i les seves AMPA, l’esplai Xino-Xano, l’Associació de Veïns i 
Comerciants de Camp de l’Arpa, l’Associació de Veïns del Clot-Camp de l’Arpa, la Federació 
d’Entitats i l’Esplai Kasperle. Remarca, però, que la sessió estarà oberta a totes les entitats que 
hi estiguin interessades, així com als veïns i veïnes. A més, explica que l’Associació de Veïns del 
Clot ja va fer una reunió prèvia per definir aquests usos i els n’ha fet arribar les conclusions. 

Manifesta que d’aquesta trobada en sortirà una proposta i caldrà garantir la seva viabilitat per 
part de tots els departaments implicats. Afirma que cap al gener del 2017 es farà la convocatòria 
oberta a totes les entitats i veïnes, i que després s’elaboraran les conclusions i es farà un retorn 
per dissenyar la proposta final.  

La senyora Ruiz demana que se’ls faci arribar la resposta per escrit, i que se’ls vagi informant de 
tot aquest procés. 

La senyora Barnils afirma que així ho faran. 

e) Seguiment de les proposicions i declaracions de grup 
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Presentat pel GMDCiU: 

Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment de la proposició / declaració 
de grup, aprovada en el Consell de Districte de 2 de març de 2016, amb el següent 
contingut: 

Instar el govern municipal perquè la regulació que resta pendent fer-se de la rambla 
del Poblenou com a espai singular en el marc de la normativa de ciutat sobre 
vetlladors, es faci mitjançant el consens, el diàleg i recollint un previ acord impulsat 
des del Districte entre veïns i restauradors 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, remarca que aquest acord del 2 de març deia 
que l’ordenació de la rambla del Poblenou es faria amb diàleg i consens, i recollint un acord previ 
entre veïns i restauradors impulsat des del Districte. Explica, però, que el govern del Districte ha 
fet una aprovació inicial de la normativa que compta amb més de 2.000 al·legacions dels veïns, 
que remarca que és una xifra que supera amb escreix la participació en el PAD. Assenyala que 
aquestes al·legacions acaben amb un decret que encara no han vist i el contingut del qual 
només coneixen per una nota de premsa. Afirma que és especialment greu que encara no 
coneguin la regulació específica, i que volen saber fins a quin punt compleix l’acord aprovat en el 
Consell Plenari. 

El senyor Sergio Esteban Ocon, en nom de l’Associació de Restauració de la Rambla del 
Poblenou, manifesta que el govern ha decidit unilateralment aprovar una normativa de terrasses 
que no ha comptat amb l’acord que van aprovar tots els grups polítics en el Consell Plenari.  

Pregunta al govern si pensa que els veïns estaran contents quan no tinguin lloc per seure al seu 
establiment preferit, si creu que els restauradors del barri de tota la vida no traspassaran els 
seus negocis a franquícies o a qualsevol altre davant la impossibilitat de tirar endavant, i si és 
conscient que aquesta normativa destrueix llocs de treball directes i indirectes.  

Explica que ells han estat disposats a negociar i a reduir taules, i que fins i tot tenien un acord 
amb Fem Rambla que el canvi de govern va convertir en no-res. Afirma que els restauradors no 
són cap màfia, ni l’enemic a abatre, ni grans empresaris, sinó gent normal i corrent del barri que 
cada dia aixeca la persiana. A més, subratlla que molts d’aquests negocis tenen més de vint 
anys. Opina que totes les hores de reunions i totes les propostes que han fet al final no han 
servit de res, ja que s’ha presentat una normativa que «fulmina» la seva activitat. Explica que a 
partir d’ara potser es repensaran la seva col·laboració en la il·luminació nadalenca i explicaran 
als veïns i clients que no hi ha llums de Nadal perquè no tenen diners per invertir en el barri.  

Manifesta que els restauradors de la rambla no tenen la culpa que a la rambla no hi hagi gairebé 
botigues, i que l’Ajuntament hauria hagut d’actuar abans. Explica que ells representen els 
establiments de tota la vida i que molts veïns no entenen per què s’ha fet aquesta ordenança tan 
dràstica. Assenyala que potser hi ha moments puntuals en què la rambla està saturada, però que 
també ho estan els centres comercials, les grans superfícies o els cines, i no per això es farà una 
nova ordenança per evitar aglomeracions de gent. 

Afirma que, si aquesta ordenació tira endavant, l’1 de gener no només entrarà en crisi tot el que 
ha exposat, sinó també el govern, quan els veïns coneguin les conseqüències de la normativa 
aprovada unilateralment per la senyora Colau i el regidor al Districte. En aquest sentit, assegura 
que tot el temps que han dedicat fins ara a reunions per buscar solucions ara el destinaran a 
explicar a clients, proveïdors, treballadors, premsa i veïns que si tanquen, acomiaden 
treballadors o no poden col·laborar en les festes del barri és per culpa d’aquesta ordenança. 
Opina que, en contra de l’acord que va aprovar el Consell Plenari, l’Ajuntament ha acabat 
imposant el que ha decidit una minoria de veïns, menyspreant les més de nou mil signatures que 
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van recollir els restauradors i les dues mil al·legacions presentades a la normativa. Manifesta que 
són aquí per deixar clar que no hi ha hagut consens ni acord, i per demanar l’empara de la resta 
dels grups polítics davant aquesta situació injusta. 

El conseller tècnic del Districte agraeix la presència dels representants dels restauradors de la 
rambla del Poblenou quan ja és més tard de mitjanit.  

Manifesta que el govern ha treballat per buscar un consens, amb moltes reunions amb els 
restauradors, el Gremi de Restauració de Barcelona i Fem Rambla, i molts debats sobre aquest 
tema en diversos plenaris i altres espais, però que finalment no s’ha assolit. Afirma que, davant 
d’això, el que no podia fer el govern era no afrontar el problema, tal com va fer el govern anterior. 
Explica que, per tant, tot i no trobar el consens en tots els punts amb els restauradors ni tampoc 
amb Fem Rambla, han cregut que era important tirar endavant l’ordenació singular amb algunes 
rectificacions, per evitar que el fet de no afrontar aquesta realitat la pogués complicar més. 

Afirma que el futur apocalíptic que alguns preveuen respecte a la rambla no és tal, i que, en tot 
cas, l’apocalipsi prové de la desregulació que hi va haver amb el govern anterior, que, amb la 
seva política business-friendly i de no voler regular, va deixar que aquest tema s’enquistés.  

Remarca que, en conjunt, no hi ha una pèrdua significativa de taules a la rambla i que, per tant, 
es poden mantenir els llocs de treball. Explica que és veritat que en els trams més saturats es 
perden més taules i això pot afectar alguns locals en concret, però que en les reunions que s’han 
fet pràcticament cap dels establiments ha mostrat contractes i proves documentades de 
l’estabilitat dels seus treballadors.  

El senyor Boadella opina que es constata que el govern, per més que ho intenti emmascarar, no 
compleix els acords que s’adopten en el Consell Plenari i pren decisions unilateralment, tal com 
ha succeït amb el PAM, les inversions, les convocatòries dels òrgans i amb aquest tema. 
Remarca que això és una qüestió política i de baixa qualitat democràtica.  

Opina que dir que hi haurà gairebé el mateix nombre de taules i que, per tant, no es perdran llocs 
de treball, és no conèixer la realitat del barri. D’altra banda, afirma que possiblement el govern 
anterior hauria afrontat aquest tema molt més ràpid si no s’hagués perdut tant de temps en com 
s’havia d’asfaltar la rambla i com s’havia de fer la part final, que va obligar a deixar per a més 
endavant l’ordenació de les terrasses, que era una qüestió que tenien enfocada amb un acord 
entre Fem Rambla i els restauradors. Assenyala que calia validar aquest acord, però que les 
eleccions van suposar un altre escenari polític, en el qual no es van respectar els acords previs. 
Remarca que és legítim que un nou govern no respecti els acords d’un altre govern, però que el 
que no és legítim és no respectar els acords aprovats per unanimitat en el Consell Plenari. 

El president assenyala que s’han exhaurit els temps d’intervenció.  

Davant les objeccions per part del govern, destaca que ha estat generós amb el temps que ha 
concedit a les diverses parts. Explica que els veïns han disposat de 4 minuts i 12 segons; el grup 
del govern, de 3 minuts i 39 segons; i el grup proposant del seguiment, de 3 minuts i 13 segons.  

Manifesta que han quedat molt clars els posicionaments, i que els grups municipals han sol·licitat 
que, si és possible, se’ls faci arribar aquesta regulació. 

E) Declaracions institucionals 
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Sobre la LOMCE (Llei orgànica per a la millora de la qualitat educativa)  

La senyora Carlota Falgueras Marçal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, assenyala 
que aquesta declaració institucional en contra de LOMCE ha estat proposada pel Consell 
Escolar de Districte, i ha estat aprovada pel GMDBComú-E, el GMDCiU, el GMDERC, el 
GMDPSC-CP i el GMDCUP-PA, i, per tant, rebutjada pel GMDPPC i el GMDC’s. Tot seguit 
llegeix la part dispositiva de la declaració: 

»1. Que la llei d’educació LOMCE implica una contrareforma educativa retrògrada i 
centralitzadora que vulnera les competències en matèria d’educació recollides en l’Estatut 
d’Autonomia.  

»2. Que els consells escolars no són únicament espais per dinamitzar la participació de pares i 
mares; han de ser l’espai on la comunitat educativa pugui decidir sobre aspectes claus de 
l’educació dels nostres infants dins del marc i l’ideari del centre.  

»3. Que la coresponsabilitat és un factor d’èxit en l’educació, alhora que és imprescindible la 
capacitat de fer projecte educatiu concret a cada centre o grup de centres, amb la implicació de 
la comunitat educativa. 

»4. Que l’aprenentatge del català en tant que llengua pròpia és factor d’inclusió social a 
Catalunya, com a territori amb una cultura i amb una llengua que configuren una identitat pròpia, 
i que en el sistema educatiu català ha de permetre potenciar l’arrelament.» 

Sobre el suport als càrrecs electes relacionats amb la celebració del referèndum 9-N 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, manifesta que el Consell Plenari de Sant 
Martí ha respost als requeriments fets per la justícia espanyola a càrrecs electes per diverses 
expressions polítiques relacionades amb el dret dels catalans a decidir democràticament el futur 
del país.  

Afirma que el Consell Plenari de Sant Martí: 

«Mostra el seu suport al president Artur Mas i als membres del seu govern Joana Ortega, 
Francesc Homs i Irene Rigau davant les causes judicials obertes arran del procés participatiu del 
9 de novembre de 2014; a la presidenta i la Mesa del Parlament, en l’exercici de les seves 
funcions respectives i de permetre el debat democràtic i parlamentari; a Montse Venturós, Joan 
Coma i tots els càrrecs electes i ajuntaments perseguits per haver aprovat mocions de suport al 
procés polític català, per exhibir l’estelada o per altres votacions produïdes democràticament en 
el Ple municipal.  

»Manifesta que en una societat democràtica no és concebible la persecució de càrrecs electes ni 
d’ajuntaments pel fet que les majories polítiques dels plens expressin democràticament les idees 
que considerin. 

»Expressa el compromís de defensar tots els càrrecs electes que estiguin amenaçats per les 
institucions jurídiques i policials de l’Estat espanyol pel fet d’haver expressat qualsevol opció 
política democràtica o d’haver-ne permès l’expressió.» 

Sobre la lluita contra la violència de gènere 
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La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, explica que aquesta declaració 
institucional compta amb el suport de tots els grups del Consell Plenari i prové del Consell de la 
Dona. Manifesta que, en nom del Consell de la Dona i de la consellera de la Dona, agraeixen el 
suport que ha rebut. Tot seguit llegeix la declaració:  

«Que la lluita contra el terror masclista sigui una qüestió d’estat.  

»Que es revisi i es reformi la Llei orgànica 1/2004, de 28 de desembre, de mesures de protecció 
integral contra la violència de gènere, i la Llei catalana 5/2008, del dret de les dones a eradicar la 
violència masclista, tenint com a referent les aportacions dels col·lectius de dones.  

»Que es garanteixi una major cobertura i atenció estable i de qualitat en condicions d’àmplia 
accessibilitat, confidencialitat i protecció.  

»Que inclogui la recuperació de les dones i dels seus fills i filles, així com l’avaluació i l’ampliació 
dels serveis per a la igualtat i contra tots els tipus de violències masclistes. 

»Que l’accent es posi en l’alliberament i l’apoderament de les supervivents, facilitant-los diferents 
sortides que els aportin una veritable recuperació vital econòmica i social. 

»Que la prevenció de les violències sigui una prioritat en la política educativa, garantint l’aplicació 
real de la coeducació de manera transversal i oferint formació específicament feminista per a tot 
el personal que intervé en els processos educatius. 

»Que es revisin i s’apliquin les recomanacions sobre el tractament de la violència de gènere 
elaborades per l’Ajuntament de Barcelona i el Col·legi de Periodistes per a un tractament més 
adequat als mitjans de comunicació, evitant el sensacionalisme morbós de la notícia, utilitzant un 
llenguatge i unes imatges no sexistes.  

»Que en l’àmbit laboral es facin efectius els plans d’igualtat per incidir en la prevenció de 
l’assetjament sexual a les empreses. 

»Que hi hagi una major sensibilització i formació dels poders judicials envers els casos de 
violència de gènere, així com una revisió dels seus protocols d’actuació. 

»Que és imprescindible construir models culturals que reprovin les violències sexuals amb totes 
les seves manifestacions i desautoritzin l’apologia d’aquestes violències.»  

Manifesta que, per acabar, avui fan seva la frase de la reconeguda vocalista Nina Simone, que 
afirmava: «La llibertat per mi és no tenir por.» 

Sobre el suport als veïns i veïnes del Clot que varen intentar aturar el desnonament 
d’una família del districte l’any 2011 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, llegeix la declaració: 

«1. Instar la Generalitat a retirar l’acusació d’anys de presó per a les nostres veïnes del barri del 
Clot desnonades i per a la resta d’activistes que van intentar aturar el desnonament del carrer 
Andrade.  
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»2. Expressar el suport per part del Consell Plenari del Districte de Sant Martí envers les nostres 
veïnes del barri del Clot que van intentar aturar el desnonament al carrer Andrade el 25 de juliol 
de 2011.  

»3. Donar suport a la Generalitat de Catalunya perquè desobeeixi el Tribunal Constitucional i 
apliqui en la seva totalitat la Llei 24/2015, contra l’emergència habitacional i la pobresa 
energètica.» 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president aixeca la sessió a les 00.30 h del dia 2 de 
desembre de 2016.  

La secretària del Consell Vist i plau 
 El president 

 
 

 

 
 


